
OnsBavel
Er wordt geschiedenis geschreven 
in Ons Bavel. Vanaf nu worden 
verhalen die relevant zijn voor het 
Bavelse publiek weer gebundeld en 
gedeeld in deze nieuwe dorpskrant. 
Een geweldig initiatief!
 
Na het wegvallen van zowel het 
Ons Blad als het weekblad Nieuw 
Ginneken verloor Bavel haar lokale 
nieuwsvoorziening. Een aderlating 
want het belang van lokale media 
is enorm. Zeker voor een dorp als 
Bavel. Hoe weet je anders wat er in 
de buurt speelt?  Hoe weet je aan 
welke initiatieven je een bijdrage 
kan leveren? Waar kan je informatie 
vinden over de ontwikkelingen in 
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Bavel is een culinaire ervaring rijker 
met de opening van Vannu. Een 
restaurant dat zich volledig richt 
op groentegerechten. Iris en Gijs, 
het gepassioneerde duo achter dit 
vernieuwende eetconcept, hebben 
hun droom werkelijkheid gemaakt 
door een uniek restaurant te 
openen waar groenten de hoofdrol 
spelen. Met hun creatieve en 
duurzame benadering laten ze zien 
dat plantaardige gerechten net zo 
smaakvol en verfijnd kunnen zijn, als 
traditionele vlees- en visgerechten. 
 
Iris en Gijs delen hun inspirerende 
verhaal over de totstandkoming 
van Vannu en de uitdagingen en 
successen die ze het afgelopen jaar 
hebben meegemaakt.

Bavel krijgt een nieuw multifunc-
tioneel gebouw met daarin onder 
andere een sporthal, theaterzaal 
en Grand-Café. Deze Multifunctio-
nele Accomodatie (MFA) komt aan 
de Lange Vore, op de plek van de 
voormalige Spindel. Het wordt een 
centrale ontmoetingsplaats in Bavel 
en het kloppend hart voor een groot 
deel van ons verenigingsleven.

In het interview verderop in deze 
editie stelt architectenbureau De 
Twee Snoeken uit ’s-Hertogenbosch 
zichzelf voor. Ze delen hun visie, de 
belangrijkste ontwerpkenmerken, 
hun samenwerking met Bavel en 
het door hen beoogde tijdspad met 
ons.

ons dorp? En hoe krijgt het rijke 
verenigingsleven de aandacht die 
het verdient?

Dat er vrijwilligers zijn opgestaan 
om deze klus te klaren is bijzonder. 
Steeds meer huis-aan-huis kranten 
verdwijnen juist in deze tijden van 
digitalisering. Toch geloven zij - 
de dorpsraad en zeker ook deze 
wethouder - in de kracht van een 
papieren bulletin. Het is minder 
vluchtig en het gaat er niet om 
welke kop de meeste clicks of likes 
krijgt. Het gaat om de verhalen die 
relevant zijn voor de lezers in Bavel.

Op donderdagavond 11 juli 
veranderde ons gemoedelijke 
Bavel in een bruisend sport-
centrum tijdens de langver-
wachte oefenwedstrijd tussen 
V.V. Bavel en NAC Breda. Het 
hele dorp leek zich richting het 
sportpark te bewegen voor dit 
bijzondere duel.

het laatste nieuws uit ons dorp
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In deze editie van Ons Bavel 
lees je het laatste nieuws met 
betrekking tot de uitvoering 
van de Gebiedsvisie 2040. 
Je vindt hier een actuele 
tussenstand rondom de 
thema’s wonen, werken, 
natuur, infrastructuur, leven 
en ontspannen.

De gehele gebiedsvisie kan 
je vinden op de website van 
Aan de slag met Bavel of 
Stichting Dorpsraad Bavel.
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Nederland kent een groot tekort 
aan woningen, ook in de gemeente 
Breda. Het thema “Wonen” is 
daarom een belangrijk onderwerp 
in de Gebiedsvisie Bavel 2040.

De bedoeling is dat er In 2040 zo’n 
1.000 nieuwe woningen in Bavel zijn 
bij gekomen. Met deze doelstelling 
wordt een belangrijke bijdrage 
geleverd aan de woning behoefte 
binnen de gemeente en Bavel. Er 
worden voldoende betaalbare 
woningen gebouwd voor met name 
kwetsbare groepen, senioren en 
starters.  Uitgangspunt is dat 70% van 
de woningen betaalbare woningen 
zijn verdeeld over 30% sociale huur 
en 40% middelduur. De overige 30%, 
is bestemd voor de vrije sector.

Er zijn in de Gebiedsvisie drie locaties 
aangewezen waar woningen zullen 
worden gebouwd: “de Dorstseweg” 
(Bavel Noord), “de Vennekes” 
(Bavel West) en “Roosberg” (Bavel 
Zuid). 

Inmiddels is ook het plan dat op de 
plek van De Huif een zorgcentrum 
wordt gebouwd met daarboven 
woningen. 

In Bavel Noord worden ongeveer 
160 woningen gerealiseerd, In Bavel 
West 350, In Bavel Zuid 550 en boven 
het nieuw te bouwen zorgcentrum 
ongeveer 90 woningen.

In de tussentijd worden ook 
kleinere projecten gerealiseerd. 

Uitgangspunt bij de nieuwbouw 
is “Dorps wonen”. Dit betekent 
kortgezegd dat er sprake is van 
wonen aan groene plekken die 
aansluiten op de bestaande 
leefomgeving, dat er sprake is van 
een variatie in opzet en bouwstijl en 
de “familie om de hoek” woont.

In de bovenstaande schets wordt 
het woningbouwplan voor Bavel 
Noord weergegeven. Momenteel 
is het ontwerpteam druk bezig met 
de verdere uitwerking van het plan 
welke naar verwachting begin 2025 
in verkoop zal gaan.

Voor meer informatie:
www.nieuwtervoort.nl

De afgelopen jaren hebben we 
als gemeente vanuit het dorps- en 
wijkgericht werken gezien dat de 
behoefte aan lokaal nieuws groot 
is. Maar ook dat het uitdagend 
is om dat rond te krijgen. Digitale 
nieuwssites doken soms in het gat. 
Alleen is hun bereik minder omdat 
je daarbij het nieuws zelf moet 
opzoeken. Juist het huis-aan-huis 
effect, waardoor je letterlijk voorbij 
je eigen voordeur wordt betrokken, 
is een grote kracht. Het helpt 
bubbels doorbreken. Dat is van 
belang voor het samenleven, voor 
de zo geroemde sociale cohesie 
van een dorp. Als gemeente zien 
we dat belang en ondersteunen we 
dat ook graag.
 
Aan nieuws geen gebrek. Voor 
de komende edities hebben we 
voldoende plannen en projecten 
in Bavel om artikelen over te maken 
en geschiedenis mee te schrijven. Er 
komt veel op Bavel af. De gebiedsvisie 
Bavel is opgestart om er samen het 
beste van te maken. Op dat grotere 
verhaal is afgelopen jaren stevig 
onderhandeld. Het resultaat is een 
toekomstbeeld waar we samen aan 
werken. Wederkerigheid vinden 
we als college van B&W enorm 
belangrijk. Alleen samen komen we 

sterk vooruit. We leggen de focus op 
dichtbij doen.
 
Mooie voorbeelden zijn er in 
Bavel genoeg. Zo zorgden we 
deze zomer samen met Bavel 
Beweegt / 5vanBavel voor een 
mooi hardlooprondje. Een goede 
stap richting beweegvriendelijke 
buurten. Door afspraken met de 
Parochie en in samenwerking met 
de Dorpsraad kunnen we met het 
opknappen en vergroenen van het 
Jack van Gilsplein beginnen. En ook 
op het Kerkplein en bij d’n Eeuwige 
Baviaon brengen we verbeteringen 
aan. Het dorpscentrum krijgt zo een 
impuls. Op die manier maken we 
ook in Bavel werk van groene straten 
en pleinen. Dit wordt versterkt door 
de energie van de Stichting Kerkhof 
Bavel waarmee we het afgelopen 
jaar al mooie resultaten hebben 
gehaald.
 
Er is één ontwikkeling die hier 
absoluut niet mag ontbreken. 
Sterker nog, op mijn prioriteitenlijst 
staat die op 1, 2 en 3: de MFA. Deze 
multifunctionele accommodatie 
moet het kloppende hart van Bavel 
worden. U heeft misschien de eerste 
schetsen al voorbij zien komen, 
want inmiddels is samen met de 
werkgroep de architectenkeuze 
gemaakt. We werken nu hard om 
nog voor het eind van het jaar het 

ontwerp klaar hebben zodat we 
volgend jaar kunnen aanbesteden. 
Dit is een heel belangrijk groot 
project voor Bavel, daarover in 
latere edities zéker meer.
 
Ondertussen ligt de zomerperiode 
inmiddels alweer achter ons. Ik 
ben met mijn gezin naar Frankrijk 
geweest en ook daar was de 
Bavelse geschiedenis dichtbij. En 
wel op de stranden van Normandië 
waar 80 jaar geleden de bevrijding 
begon. Onze camping was in de 
sector waar destijds de eerste Poolse 
pantserdivisie aan land kwam en 
zich onder leiding van Generaal 
Maczek een weg vocht richting 
Nederland. Op 28 oktober 1944 
waren zij het die Bavel en daags 
erna Breda bevrijdden van de 
bezetter. De prijs van onze vrijheid 
was hoog, velen gaven er het leven 
voor. Laten we dat nooit vergeten. 
Daarom is het goed dat we hier dit 
jaar samen bij stil staan, herdenken 
en vieren. Mooi dat ook in Bavel 
weer vrijwilligers opstonden om 80 
jaar vrijheid te vieren. In het weekend 
van 26 en 27 oktober hoop ik dat ik 
dat samen met velen van jullie kan 
doen zodat we de bevrijding als 
een levende geschiedenis kunnen 
blijven beschrijven.

Jeroen Bruijns - Wethouder

Colofon
UITGAVE
Ons Bavel  24 - NR.01 - augustus

Oplage
5.000 exemplaren

verspreiding
huis-aan-huis & middenstand

Regenboog Apotheek
Komkommerin
Primera
Albert Heijn
‘t Klooster
Tolakker

verschijning
kwartaalblad
volgende editie  13-12-2024

Contact
onsbavel@dorpsraadbavel.nl
www.dorpsraadbavel.nl

REDACTIE
Anton Gommers
Boris Mulders
Bram Franken
Christ Boomaars
Jac van Gils
Jack Maas
Liesbeth de Jong
Toine van Es

EINDREDACTIE
Stichting Dorpsraad Bavel

FOTO’S
eigen inzendingen

Drukwerk
PrintAdvise

verspreiders
Diny van de Broek
Herman van der Made
Jack Maas
Kees van Putten
Marianne van Gils
Marion Oomen
Marit Verdaasdonk
Ria Goossens
Ria Mulders
Riet Geerts
Rozemarie Mosterd
Wilhelmien Rijsdijk
Jeanne van Kuijk
Hannie Kastelijns
Wim Nelemans

Alle rechten voorbehouden. Niets uit deze uitgave 
mag worden verveelvoudigd, opgeslagen in een 
geautomatiseerd gegevensbestand, of openbaar 
gemaakt in enige vorm of op enige wijze, hetzij 
elektronisch, mechanisch, door fotokopieën, 
opnamen, of enige andere manier, zonder 
voorafgaande schriftelijke toestemming van de 
uitgever. Voor het overnemen van gedeelten uit 
deze uitgave in bloemlezingen, readers en andere 
compilatiewerken (artikel 16 Auteurswet 1912) dient 
men zich tot de uitgever te wenden.

Vervolg ‘Geschiedenis schrijven
voor Ons Bavel’

Jouw artikel 
in de krant?

Woningbouwplan Bavel Noord - Somnium real estate
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woningbouw in bavel

“De Polen komen, de Polen komen”. 
Dat gonsde er door Bavel in de 
vroege zaterdagochtend van 28 
oktober 1944. Vanuit Gilze waren 
de bevrijders waar we al zo lang 
op wachtten in aantocht. De 
eerste Poolse Pantserdivisie van 
Generaal Stanislaw Maczek ging 
Bavel bevrijden. Ging de Duitse 
bezetters, die ook in Bavel sinds mei 
1940 zoveel leed hadden gebracht, 
verdrijven.

Die bevrijding ging niet onopgemerkt. 
Tientallen boerderijen gingen 
in vlammen op, Klein-seminarie 
Ypelaar werd verwoest, vijf Bavelse 
inwoners vonden de dood en vijf 

Poolse militairen sneuvelden. 
Na de herovering van ook het Klein-
seminarie trokken de bevrijders door 
naar Breda, naar de stad die een 
dag later bevrijd werd.

Vrijheid is niet vanzelfsprekend. 
Daarom herdenken we hen die 
hun leven lieten steeds op 4 mei 
bij het Pools monument bij onze 
Parochiekerk. In het weekend van 
28 oktober 2024 vieren we, dat we 
nu al 80 jaar, met dank aan die 
dappere Polen, in vrijheid mogen 
leven. 

Een speciaal samengestelde 
werkgroep is de festiviteiten aan het 

voorbereiden. Een klein doorkijkje: 
Tentoonstelling door leerlingen van 
de basisscholen met als thema 
“Wat is vrijheid, wat is vrede”. 
Verhalen over wat de bevrijding 
(en oorlog) met de inwoners 
van Bavel deed, aangevuld met 
foto’s en videobeelden. Wandel-
fietsroute langs al de locaties in 
Bavel die van betekenis waren 
bij de bevrijding, de verwoeste 
boerderijen, het verwoeste 
seminarie, de locaties waar 
Poolse militairen sneuvelden, het 
Kerkhof waar de burgerslachtoffers 
begraven liggen en het Pools 
monument (zie foto). Denk ook 
aan een bevrijdingsconcert door 
Bavelse koren en muzikanten met 

feestelijke nazit. Natuurlijk “VLAGT” 
heel Bavel dat weekend, Pools en 
Nederlands, waarbij ook de grote 
vlaggenmasten bij het monument 
er zullen staan. 

Bij het verschijnen van dit artikel 
in “Ons Bavel” is er nog genoeg 
te doen. Heeft u ideeën? Wilt u 
meehelpen? Stuur een mail naar 
onsbavel@dorpsraadbavel.nl of 
spreek één van de Werkgroepleden 
aan:

Ad Vermijs, Arnoud Klep, Bram 
Franken, Gerda Hendricks-Slowik, 
Jac van Gils, Johan van Gestel, 
Jurgen van den Broek, Karel van den 
Hout, Kees Rutten en Nella Dackers.

DOOR jac van gils
bavel 80 jaar bevrijd

Bij Korenmolen De Hoop in Bavel 
verzamelen zich wekelijks vrijwilligers 
en gasten van Fietsmaatjes Breda. 
Hier begint een plezierige fietstocht 
op een elektrische duofiets. Sinds de 
oprichting in mei 2021 is Fietsmaatjes 
Breda snel gegroeid met inmiddels 
vier opstaplocaties in Bavel, 
Heusdenhout, Haagse Beemden en 
Ulvenhout.

Voor mensen die niet meer 
zelfstandig kunnen fietsen
Ton Bakermans, coördinator van 
Fietsmaatjes Breda, vertelt: “Mijn 
motivatie is gewoon aardig voor 
elkaar zijn, want dat maakt een 
mens tot medemens. We zorgen 
ervoor dat mensen die niet meer 
zelfstandig kunnen fietsen, toch 

Ons Bavel is de krant voor 
en door ons dorp. Hierin 
delen we het laatste nieuws 
en de leukste verhalen uit 
Bavel.

Lijkt het je leuk om bij te 
dragen aan de dorpskrant 
of zie je graag jou stuk terug 
in een volgende editie?

Laat het ons weten door 
te mailen naar onsbavel@
dorpsraadbavel.nl

kunnen genieten van fietstochten. 
Onze wendbare, stabiele elektrische 
duofietsen en geïnstrueerde 
vrijwilligers maken een groot verschil 
in het leven van onze gasten.”
Connie van Bijsterveld is sinds 2021 
als vrijwilliger actief bij Fietsmaatjes 
Breda. “Iedere vrijwilliger heeft 
een vaste gast waarmee hij of zij 
fietst. Mijn gast en ik genieten van 
prachtige routes naar bijvoorbeeld 
Meersel-Dreef of de binnenstad van 
Breda. Het gezelschap maakt elke 
tocht bijzonder en zorgt voor een 
veilige en gezellige ervaring.”

Word vrijwilliger
Fietsmaatjes Breda biedt een unieke 
kans om anderen te helpen terwijl je 
zelf ook geniet van het fietsen. Met 

vier opstaplocaties, waaronder de 
gezellige Korenmolen De Hoop in 
Bavel, is er altijd een plek in de buurt 
om je avontuur te beginnen. Of je 
nu veel tijd hebt of slechts een paar 
uurtjes per maand, jouw inzet kan 
een wereld van verschil maken.

Ton Bakermans vat het mooi samen: 
“Samen fietsen is gezond, geeft een 
gevoel van vrijheid, en zorgt voor 
waardevolle sociale contacten. 
Sluit je aan bij Fietsmaatjes Breda en 
maak het verschil in iemands leven.”

Wil je meer weten of je aanmelden 
als vrijwilliger? Bezoek de website en 
meld je aan. Samen fietsen we naar 
een betere toekomst!
www.fietsmaatjesbreda.nl 

DOOR christ boomaars

fietsmaatjes breda; samen fietsen, samen genieten

“Donderdagavond 27 juni. Net 
van tafel, nog even verpozen in 
de tuin. Uitbuiken, wegdoezelen. 
Plots wordt de rust “verstoord” door 
het geluid van koperen en houten 
instrumenten. De vrolijke klanken 
van onze dorpsharmonie rollen naar 
me toe. Dichterbij, dan weer verder 
weg. De nieuwsgierige neus maar 
even buiten de tuinpoort. Warempel 
ze houden halt bij de overburen. 
Die worden met een muzikale 
zomerserenade verrast. Wat een 
bijzonder aanzicht.  Dat is zonder 
twijfel dik verdient.”

Zo ging het waarschijnlijk door vele 
hoofden die donderdagavond. 
Onze krasse honderdjarige dame 
(wat haar overigens niet aan te zien 
is) brengt bij iedereen een glimlach 
op het gezicht. De zomerserenade 
voor heel ons dorp was er dit jaar 
speciaal voor:

Mevrouw Ciska Arnouts-Weerts
90e verjaardag
Johan en Lucia van Gestel 
60 jaar getrouwd
Fran en Helma Jansen 
50 jaar getrouwd

Leny en Ben Akkermans 
50 jaar getrouwd
Tineke en Rien Grauwmans
50 jaar getrouwd
Toos en Menno Immenga
50 jaar getrouwd
Hans van der Zanden
lintje van de Koning, 27 april jl
Aad van Diemen 
lintje van de Koning, 27 april jl

Wil jij meer weten over onze 
dorpsharmonie of hun jaarlijkse 
zomerserenades? Ga naar www.
stcaeciliabavel.nl

DOOR jac van gils

zomerserenades st. caecilia
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Afbeeldingen: Architectenbureau De Twee Snoeken

In mei van dit jaar heeft 
Architectenbureau De Twee 
Snoeken uit Den Bosch de opdracht 
gewonnen om de MFA te ontwerpen. 
In onderstaand interview stellen 
André Kaasjager (projectmanager) 
en Anouk Dalderop (architect) zich 
voor aan het dorp. 

Wat kunnen jullie vertellen over 
Architectenbureau ‘De Twee Snoeken’? 
De Twee Snoeken is een groot 
ontwerpbureau uit ’s Hertogenbosch. 
Ongeveer 35 professionals zijn 
werkzaam bij de architectenafdeling 
en daarnaast werken er nog zo’n 80 
experts aan softwareontwikkeling. 
De geschiedenis van het bureau 
gaat terug tot 1961. In de jaren ’80 
waren we  gevestigd in een pand 
met de naam ‘De Twee Snoeken’, 
wat uiteindelijk ook naam voor het 
architectenbureau is geworden. 

Het is een echt Brabants bedrijf, dat 
soms aanvoelt als een grote familie. 
We zien vaak dat collega’s voor 
lange tijd werken voor het bureau. 
We zien regelmatig 25-jarige jubilea 
en er is ruimschoots aandacht voor 
momenten van gezelligheid.

Onze visie op ontwerpen voert 
terug tot de architectuurstroming 
van de Bossche School. Dat blijkt 
bijvoorbeeld uit ons basisprincipe: 
‘kracht door eenvoud’. We zorgen 
voor een uitgebalanceerde sfeer in 
onze ontwerpen door veel aandacht 
voor het materiaalgebruik. 

Welke ervaring hebben jullie met 
bouwwerken als multifunctionele 
accommodaties? 
We doen een breed scala 
aan stedenbouwkundige en 
architectonische projecten. 
Van gemeentehuizen tot 
kantoorpanden, van musea tot 
politiebureaus, en dus ook van 
sporthallen en multifunctionele 
accommodaties. We zorgen ervoor 
dat we in de volle breedte goede 
referenties opbouwen. Daardoor 
zijn we minder gevoelig voor de 
economische cyclus, zoals typische 
niche spelers dat vaak wel zijn. 

Recente voorbeelden op gebied 
van sport en cultuur zijn het Dorpshuis 
in de plaats Zeeland (waar de 
Bavelse MFA werkgroep ook op 
werkbezoek is geweest) en de 

multifunctionele accommodaties in 
Haaren en Rucphen. 

Wat sprak jullie aan in deze opdracht 
tijdens de aanbestedingsfase? 
Toen wij MFA Bavel voorbij zagen 
komen op het platform voor 
aanbestedingen, viel ons het 
unieke karakter van Bavel op, als 
echt Brabants dorp. Dat sprak ons 
meteen aan, temeer tegen onze 
eigen Brabantse achtergrond. We 
kregen al snel door welke historische 
context er speelt voor het dorp en 
hoe groot het belang van de MFA 
voor de lokale gemeenschap is. De 
MFA is echt een groot verhaal in 
het dorp, wat vele dorpsbewoners 
bezighoudt. Die context, die 
betrokkenheid, dat maakt het een 
geweldig project om aan te mogen 
werken. 

Wat betekent het winnen van de 
opdracht voor MFA Bavel voor jullie 
als bureau? 
Het binnenhalen van deze opdracht 
is een groot succes voor ons bureau. 
Het is voor ons de bevestiging dat 
we er goed in zijn geslaagd om 
een vertaling te maken van de 

wensen en het gedachtegoed van 
het dorp, binnen kaders zoals die 
gesteld waren. 

Net als bij andere opdrachten 
vieren we deze successen samen 
met iedereen van het bureau, 
onder andere met een traditionele 
fles champagne. De naam van 
het project schrijven we op de kurk 
en alle kurken van de gewonnen 
projecten bewaren we in grote pot. 

Aan dit soort grote opdrachten 
werken we met een heel team. 
Die teams zijn een mix van zowel 
ervaren ontwerpers alsook van 
jonge mensen die we de kans willen 
geven. Zo leiden we intern onze 
eigen mensen op. 

Wat is jullie ontwerpvisie voor MFA 
Bavel? 
We willen een gebouw maken waar 
alles wat Bavel nodig heeft kan 
samenkomen onder één dak. Een 
gebouw waar altijd ‘reuring’ is en wat 
eraan bijdraagt dat we Bavel nog 
meer laten bruisen. Zo bevorderen 
we de sociale samenhang binnen 
de gemeenschap. En dat is cruciaal 
voor een uniek dorp zoals Bavel. 

Het is daarnaast belangrijk dat we 
het gebouw goed inpassen in het 
bestaande beeld van het dorp.  

Wat zijn de belangrijkste ontwerp-
kenmerken? 
Vanuit onze ontwerpvisie voorzien 
we een gebouw met veel licht, 
mooie hoge en functionele ruimtes, 
een aansprekende inrichting en 
goede groene inpassing.  

Belangrijk uitgangspunt is ook de 
aansluiting bij de directe omgeving. 
Voor de functionele wensen 
redeneren we vanuit de gebruiker. 
Uit het opgestelde programma van 
eisen volgt welke vorm en massa 
nodig zijn. Hieronder vallen ook de 
wensen rondom multifunctioneel 
gebruik, zoals bijvoorbeeld met 
carnaval wanneer we sporthal 
en theaterzaal willen kunnen 
combineren tot één grote ruimte.

 

Wat zijn voor jullie de grootste 
uitdagingen bij het ontwerp? 
Het dorp, vertegenwoordigd 
door de MFA-projectgroep, heeft 
alle functionele wensen helder 
omschreven. Zoals altijd is er geen 
oneindig budget. Hier gaat ons 
motto ‘kracht door eenvoud’ van 
pas komen. Het dorp vraagt ook 
niet om luxe, maar eenvoudigweg 
om een aantal broodnodige 
basisvoorzieningen op het gebied 
van sport, cultuur en horeca. 

Een andere uitdaging is de dorpse 
inpassing, waarbij we ook goed 
kijken naar de omgeving. In plaats 
van een modern blokvolume gaat 
onze ontwerpvisie uit van een 
speelsere en deels schuine kapvorm. 
Dat geeft een veel dorpsere aanblik 
dan platte daken. 

Welke innovaties en nieuwe 
technieken denken jullie in te 
passen? 
Graag willen we duurzaamheid 
zoveel mogelijk integraal 
meenemen. Dat kan door te werken 
met duurzame materialen, die extra 
bestendig zijn zodat alles lang mee 
gaat. Een andere mogelijkheid 
is het toepassen van ‘bio-based’ 
producten, maar niet elk materiaal 
zal geschikt zijn voor toepassing in 
een sporthal met strenge normen of 
een theaterzaal waar ook strenge 
normen gelden, bijvoorbeeld voor 
akoestiek of geluidsdemping. 
Daarnaast verkennen we nog 
de mogelijkheid of we levend 
groen kunnen toepassen in de 
dakbedekking. Met zulke plantjes 
op het dak dragen we bij aan groen 
en biodiversiteit in het dorp.

Hoe ziet de samenwerking met de 
lokale gemeenschap er uit? 
Welke bijdrage gaat de MFA op 
lange termijn hebben? 
Als ontwerpbureau hebben we al 
een eerste kennismaking gehad met 
de Bavelse MFA-projectgroep. We 
hebben begrepen dat die al jaren 
in de weer is met het voorbereidend 
traject. Vertegenwoordigers uit die 
projectgroep hebben deelgenomen 
aan de selectiecommissie die ons 
gekozen hebben uit alle inzendingen. 
We hebben ook begrepen dat als 
de MFA er straks staat, het dorp ook 
een belangrijke bijdrage wil leveren 
in de exploitatiefase met haar 
vrijwilligersstructuren.  

Bij andere MFAs of soortgelijke 
projecten waaraan wij gewerkt 
hebben, zien we dat na oplevering 
het verenigingsleven een grote 
impuls heeft gekregen. Met nieuw 
elan voor de gemeenschap, en 
met nieuwe evenementen. Hier in 
Bavel verwachten we dat ook, zeker 
omdat het dorp ook een rol krijgt bij 
de exploitatie. Zo wordt de MFA een 
centrale plek; voor het dorp, door 
het dorp.  

Hoe ziet het tijdspad er uit? 
Als ontwerpers streven wij er naar om 
na de zomer het voorlopig ontwerp 
te hebben afgerond. We gaan 
dit voorlopig ontwerp vervolgens 
toelichten op een openbare 
inloopavond voor het dorp in de 
herfst. 

Daarna werken we alles in detail uit 
tot een definitief ontwerp. We hopen 
dat er voor het einde van het jaar 
nog een collegebesluit genomen 
kan worden en begin volgend jaar 
een gemeenteraadsbesluit voor 
de volgende fase, waarin we via 
een aanbestedingsprocedure het 
bouwbedrijf van de MFA selecteren 
en vergunningprocedures afronden. 
We zien uit naar het vervolg en 
houden het dorp nauw betrokken 
bij alle ontwikkelingen.

DOOR arnoud klep

interview met architectenbureau MFA Bavel

Het hele dorp leek in beweging te 
komen, met inwoners die massaal 
per fiets of te voet naar sportpark 
De Roosberg trokken. Vooraf was 
duidelijk gemaakt dat parkeren 
lastig zou zijn en de Bavelse 
bezoekers hielden hier rekening 
mee. De tijdelijke fietsstallingen 
puilden uit, terwijl bezoekers van 
buiten het dorp hun auto’s langs 
de berm parkeerden. Ondanks 
de drukte verliep alles vlekkeloos. 
Dit dankzij de hulpvaardige 
verkeersregelaars en de coulante 
houding van de Bavelse inwoners.

Al ruim voordat de wedstrijd 
begon, was de sfeer fantastisch. 
In de voorverkoop waren al 1600 
kaarten verkocht en op de avond 
zelf gingen de laatste kaarten als 
warme broodjes over de toonbank. 
Een indrukwekkende menigte van 

ongeveer 2500 mensen verzamelde 
zich op het terrein van VV Bavel, 
waarbij sommige supporters drie 
rijen dik stonden om een glimp op te 
vangen van hun helden. Het was een 
bijna uitverkochte ‘thuiswedstrijd’ 
waarbij de passie en toewijding van 
de Bavelse gemeenschap duidelijk 
zichtbaar was.

De organisatie van dit grootschalige 
evenement lag in de bekwame 
handen van ruim 30 vrijwilligers van 
V.V. Bavel. Elk detail was zorgvuldig 
doordacht: van extra fietsstallingen 
en eet- en drinkkraampjes langs de 
lijn tot extra toiletvoorzieningen. Zelfs 
Annie van Hooijdonk, de vertrouwde 
stem van NAC, was uit Ulvenhout 
gehaald om de opstellingen aan 
te kondigen met haar warme, 
herkenbare stemgeluid. Om de 
feestvreugde compleet te maken, 

waren er zelfs speciaal ontworpen 
sjaals te koop, waarop zowel V.V. 
Bavel als NAC Breda prijkten.

Na het laatste fluitsignaal brak er een 
nieuw spektakel los. Hordes kinderen 
en ook volwassenen stormden het 
veld op. Allen vastbesloten om 
een handtekening of foto van hun 
voetbalhelden te bemachtigen. 
De spelers werden omringd door 
enthousiaste fans, wat zorgde voor 
een levendig en onvergetelijk slot 
van een perfecte avond.

De einduitslag van de oefenwedstrijd 
mag dan onbelangrijk zijn voor het 
grotere plaatje, maar de organisatie 
van V.V. Bavel verdient alle lof. Voor 
hun inzet, communicatie en de 
onvergetelijke avond die ze hebben 
gecreëerd, verdienen ze zonder 
twijfel een dikke tien.

DOOR christ boomaars

v.v. bavel presteert op eredivisie niveau
Foto: Marcel Mol

Wie & Wat
in Bavel

Bavel heeft een erg rijk 
verenigingsleven. Het dorp 
kent Een veelheid aan 
verenigingen, organisaties, 
hulpverleners en vrijwilligers. 

Maar hoe zie je soms door de 
bomen het bos nog?

Misschien via de site van De 
Dorpsraad. Op de website 
is een overzicht te vinden 
van de vele verenigingen, 
organisaties, hulpverleners en 
vrijwilligers in ons dorp.

Dit overzicht is te vinden via 
de onderstaande link:

www.dorpsraadbavel.nl/
dorpsportaal

Het actuele overzicht is al 
erg omvattend maar zeker 
nog niet compleet. Mochten 
er nog verenigingen missen  
dan nemen wij deze graag 
op in de lijst.

Staat je vereniging er nog 
niet tussen of heb je ideeën?

Stuur een bericht naar:
 
onsbavel@dorpsraadbavel.nl

Burendag in Bavel

Op zaterdag 28 september 
BURENDAG, óók in Bavel!

Meedoen in de samenleving 
begint in je eigen buurt. Door 
op Burendag een activiteit te 
organiseren, komen buren op 
een laagdrempelige manier 
met elkaar in contact. Na 
zo’n eerste ontmoeting is het 
makkelijker elkaar op te zoeken 
of om hulp te vragen.

In ons dorp hebben de volgende 
straten zich aangemeld:
Eikbergse Veld
Eikbergse Akker
Kerkstraat
Vennekes

Doet jouw straat, wijk, of buurt 
ook mee? Aanmelden kan 
nog via www.burendag.nl. We 
zien daarna graag uw foto’s 
met korte tekst tegemoet op 
onsbavel@dorpsraadbavel.nl.
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De gemeente Breda heeft in nauwe 
samenwerking met het dorp Bavel 
de Gebiedsvisie 2040 ontwikkeld. 
Hierin staan de plannen en ambities 
voor de komende jaren. Zo ook voor 
natuur.

In de visie staan flinke doelen voor 
natuur en groenvoorzieningen. 
Dat betekent bijvoorbeeld meer 
‘groen’ in de woongebieden van 
het dorp. Ook wordt de natuur in 
het buitengebied fors verbeterd en 
uitgebreid. 

Een mooi voorbeeld is de 
Gilzewouwerbeek. Rondom de loop 
van de beek is de afgelopen jaren 
een fraai natuur- en wandelgebied 
aangelegd. Zeer de moeite waard 
voor een blokje om. Ter hoogte van 
de bocht in de Lange Bunder kun je 
het gebied in.

Dergelijke ontwikkelingen gaan 
we op meer plaatsen doen. Het 

einddoel is dat we een ‘rondje 
Bavel’ kunnen wandelen, helemaal 
door het groen.

De komende periode wordt de visie 
omgezet in uit te voeren projecten. 
Ook hier is Bavel als dorp bij 
betrokken middels het project ‘Aan 
de Slag met Bavel’.

Lopende natuurprojecten in Bavel
Momenteel gebeurt er al van 
alles, zoals de aanleg van 
een faunapassage bij de 
Woestenbergseweg en bij de 
Tiendweg. Voor de aanleg van 
‘waterparken’ Molenpark en Lange 
Bunder is de gemeente begonnen 
met aankoop van grond. Voor 
de Leeuwerik, het beekje aan de 
zuidkant van Bavel, wordt verkend 
waarheen de loop kan worden 
verlegd. Bij de put van Oomen wordt 
het waterpeil verhoogd om meer 
grondwater richting het Ulvenhoutse 
Bos te krijgen. 

DOOR jeroen saeijs

natuur in bavel

We zijn een kleine club ouders 
van Bavelse kinderen in groep 7 
en 8 en de 1e en 2e klas van de 
middelbare school. Voor deze 
kinderen organiseren wij tijdens het 
schooljaar allerlei activiteiten.
 
Doel van onze activiteiten is om 
nog tijdens de laatste jaren van 
de lagere school een band op te 
bouwen tussen de kinderen van 
de Spindel en de Toermalijn en 
tussen de verschillende klassen. Als 
ze eenmaal naar de middelbare 
school gaan, verliezen ze elkaar 
vaak uit het oog. Met Bavel 10+ 
proberen we die band te versterken 
en te onderhouden. 

We trappen elk schooljaar af met 
een disco én de zeskamp. Iedereen 
heeft vast alle springkussens, water-
spelletjes en het geschreeuw  van 
zo’n 100 spelende kinderen op de 

groene long wel eens opgemerkt. 
Door het jaar heen organiseren 
we allerlei activiteiten: bowlen, 
mountainbiken, klimmen, boetseren, 
koken, bingo, disco’s en natuurlijk 
de beruchte carnavalsavonden. 

We proberen de activiteiten zoveel 
mogelijk in en rondom Bavel te 
organiseren en zijn erg blij met de 
medewerking en sponsoring van 
Bavelse ondernemers. Alleen zo 
kunnen wij blijven bestaan en de 
activiteiten toegankelijk houden 
voor alle kinderen. Om de eigen 
bijdrage van de kinderen zo laag 
mogelijk te houden, zijn we altijd 
op zoek naar hulp: financieel of ‘in 
natura’. Kun je als ondernemer een 
leuke activiteit aanbieden, wil je 
bijdragen in een activiteit of wil je 
ons versterken in het bestuur? We 
ontvangen je met open armen! 

Dit jaar bestaan wij 25 jaar!
Dat kunnen we natuurlijk niet zomaar 
voorbij laten gaan. Daarom zullen 
we dit jaar wat extra’tjes aanbieden 
aan de kinderen, maar willen we ook 
alle ouders die ooit in het bestuur of 
in de zeskamp-commissie hebben 
gezeten, uitnodigen voor een 
borrel. We hebben via onze sociale 
media al veel oud-leden weten te 
bereiken, maar we weten zeker dat 
er meer zijn! Ben jij er een? Meld je 
dan aan via de mail! 

www.bavel10plus.nl
info@bavel10plus.nl

Bij voldoende belangstelling 
organiseert Dorpsraad Bavel 
ook dit najaar weer een AED 
cursus. In zo’n twee uur tijd 
leer je, in kleine groepen, 
wat je moet doen en wat 
je niet moet doen bij een 
hartstilstand, hoe je het AED-
apparaat gebruikt.
 
Tijdsbeslag 2 uur. 
Locatie: Bavel. 
Dagdeel: Avond 

Deelname is gratis. 

Heb je interesse stuur dan een 
mail naar: 
info@dorpsraadbavel.nl met 
daarbij je   telefoonnummer 
en de melding “AED-cursus” 

INGEZONDEN DOOR bavel 10+

wij zijn bavel 10+ aed-cursus

R B L E E K H B G R A N D B B

E B E U K E N L U E M I E O R

K A D D I O H O D D B V E E E

K A E R O E O E A N A A A R D

A Y R I A N F M E U C R E E E

S E D A N A K S E B H G Z N R

K O O L B D G S D N T S L E O

D O E N S R A J R A S T I R D

S O B M E R B B I A S U G F E

N E U B N N I T D B A S B S G

A A L E E X K C R I D M E E B

J O K N D U I V E N J I O N V

B E N B R E D A S E R E R O V

D I B R I G I D A D J A C K B

B E I S B E N E D I C T A E R

B A V E L S E - W O O R D Z O E K E R
AARD
ABDIJ
ADES
AKKER
AMBACHTS
BAAYE 
BEEMD
BENEDICTA
BEUKEN 
BIJGAARD

BINNEN
BLEEK 
BLOEM
BLOOK
BOERENERF 
BOLBERGSE
BOOMAARS 
BREDASE
BREDERODE
BREMBOS 

BRIGIDA
BUNDER
BUS 
DASSEN 
DEKEN
DIRCKX
DOENS 
DONK
DRIES
DUIVEN 

EIND
GILZE
GRAVIN 
GUDA
HEI
HOF 
JACK
JAN
OOMEN 
VORE

Zoek alle woorden in het letterdiagram en streep deze weg. De letters mogen 
meer dan één keer gebruikt worden. De woorden kunnen er horizontaal,  
verticaal en diagonaal staan. Zowel gewoon als achterstevoren. 
Als alle gegeven woorden zijn weggestreept, dan blijven er nog een paar  
letters over. Plaats die in volgorde in de vakjes.
Stuur je oplossing voor 1 oktober naar onsbavel@dorpsraadbavel.nl. 
Na deze datum wordt de winnaar willekeurig getrokken uit de juiste  
inzendingen. 
De prijswinnaar ontvangt de “Heel Bavel Bakt Taart” van elders in deze editie. 

Nieuwe woonwijken en bedrijven-
terreinen leiden direct tot toename 
van mobiliteit in het algemeen en 
autoverkeer in het bijzonder. Daarom 
heeft de themagroep infrastructuur 
tijdens de totstandkoming van de 
gebiedsvisie Bavel 2040 gepleit 
voor een nieuwe rondweg Bavel, 
welke   vanaf afrit 13 parallel loopt 
naast  A58 / A27.  Hiermee worden 
nieuwe woonwijken in Bavel West, 
Zuid, het Sportpark en eventueel 
bedrijventerrein ontsloten en 
voorkomt het extra druk op de 
bestaande infrastructuur. 

Na vele besprekingen kregen de 
afgevaardigden van  Bavel en 
Breda hier de handen niet op elkaar. 
Als passend alternatief is met elkaar 
besloten tot een datagestuurd 
beleid. Dat betekent dat op basis 
een  nul-meting wordt vastgesteld 
wat de huidige situatie is in en om 
Bavel ten aanzien van verkeer, 
geluid en luchtkwaliteit.   

Voor het onderwerp  luchtkwaliteit 
betekent deze nulmeting het 
uitgangspunt voor het beleid om 
te komen tot de doelstelling; zijnde 
de WHO norm ( World-Health-
Organisation ) . Echter voor  het 
onderwerp mobiliteit, met name  
autoverkeer, is  deze nulmeting de 
doelstelling welke we nastreven.

Om het laatste te realiseren wordt 
per uitbreiding  en/of aanpassing 
via verkeersmodellen een 
betrouwbare inschatting gemaakt 
hoeveel extra verkeersbewegingen 
dit op de bestaande infrastructuur 
veroorzaakt.  Vervolgens worden 
er passende maatregelen op 
bestaande infrastructuur genomen 
die zorgen voor een zodanige 
verlaging van de verkeersdruk,  die 
nagenoeg gelijk is aan de eerder 
genoemde toename, als gevolg 
van de uitbreiding.  Door het 
periodiek te monitoren kunnen de 
maatregelen worden  bijgesteld. 
Het eindresultaat is dat per saldo 
geen groei is van verkeer.  Kortom, 

een veelbelovende en innovatieve 
aanpak.
  
Daarnaast wordt de reductie van 
verkeersbewegingen gestimuleerd 
met het zogenaamde S.T.O.M.P  
beleid.  Deze afkorting staat voor  
de  volgorde  waarin mobiliteit 
gestimuleerd gaat worden  zijnde 
Stappen - Trappen – Openbaar 
Vervoer -  Mobiliteit als een service 
– Privé auto’s. Dus voorrang voor 
voetgangers, fietsers en autoverkeer 
waar mogelijk ontmoedigen. Dat 
laatste is natuurlijk niet eenvoudig, 
maar het geeft aan waar de 
accenten van het toekomstig beleid 
en verkeersmaatregelen liggen.

DOOR ad bastiaansen

uitbreiding bavel zonder groei van verkeer

Je ziet hem steeds vaker 
wapperen in ons dorp. 
Aan gevels, aan masten, 
groot en klein. De Bavelse 
Dorpsvlag met daarop het 
officiele dorpswapen.

Wil je ook een vlag? dat kan. 
De vlag is er in 3 formaten:

Gevelvlag 100 x 150 cm
€20,-
Mastvlag van 150 x 225 cm 
€40,-
Mastvlag van 200 x 300 cm
€72,50

De Bavelse vlag is 
fysiek verkrijgbaar bij 
Komkommerin of digitaal 
via de website van Stichting 
Dorpsraad Bavel.

Nog geen
Bavelse vlag?

Aan de Bavelse Hei, onderaan het 
viaduct tussen Bavel en Ulvenhout, 
vind je scouting Frederik Hendrik. 
De Bavelse scouting heeft zo’n 100 
jeugdleden en vele vrijwilligers. 
“We zijn super trots op hoe goed 
het gaat, en laten de Bavelse jeugd 
graag kennismaken met onze toffe 
activiteiten”, vertelt voorzitter Femke 
Marcelis.

Denk je aan scouting? Dan denk 
je aan kamperen, vuur stoken en 
naar het bos gaan. En dat klopt ook 
wel, stelt voorzitter Femke Marcelis. 
“Maar het is nog veel meer dan 
dat. Scouting is enorm divers. En dat 
is meteen ook onze kracht. Geen 
opkomst is hetzelfde. Van tochten 
lopen en grote spellen in het dorp 
spelen tot knutselen en koken op 
kampvuur. Het is zoveel dat het 
eigenlijk niet op te noemen is. Wie 
benieuwd is, moet dus vooral eens 
mee komen doen!”

Bevers
Kinderen kunnen al van jongs af 
aan terecht bij scouting Frederik 
Hendrik. De vereniging is ingedeeld 
in leeftijdsgroepen, waarvan de 
Bevers de jongste leden zijn. Daar 
kunnen kinderen tussen de vier en 
zeven jaar terecht. Al spelenderwijs 
maken de allerkleinsten iedere 
zaterdagochtend kennis met de 
scoutingactiviteiten. De Bevers zijn 
een kleine, gezellige groep met 
enthousiaste leiding. Bij de Bevers 
is nog genoeg ruimte voor nieuwe 
leden. Kinderen tussen de vier en 
zeven zijn meer dan welkom om een 
kijkje te komen nemen.

Welpen, Scouts en Explorers
De Welpen van scouting Frederik 
Hendrik zijn herkenbaar aan hun 
groene blouse. De Welpen zijn 7 tot 
en met 11 jaar oud. Ze zijn iedere 
zaterdagmiddag op het clubhuis 
aan de Bavelse Hei te vinden. 
Dat geldt ook voor de Scouts. De 
kinderen van 11 tot en met 15 jaar 
dragen een beige blouse en zijn ook 
op zaterdagmiddag op scouting. De 
Explorers zijn de leden van 16 tot en 
met 18 jaar. Zij zijn op vrijdagavond 
op het clubhuis te vinden, en 
sommige van hen zetten zich ook al 
in als aspirant-leiding.

“Wat leuk is om te zien, is dat de 
activiteiten die we iedere week 
doen, heel goed aansluiten op de 
leeftijdsgroep”, legt de enthousiaste 
voorzitter uit. “Zo is kampvuur maken 
natuurlijk echt een scoutingactiviteit. 
Dat doen we dan ook allemaal, 
maar ieder op zijn eigen manier. 
Bevers gaan lekker bij het kampvuur 
marshmallows maken. De Welpen 
helpen met het zoeken van 
stookhout en steken het vuur aan 
met een firestick. Scouts hakken zelf 
hout en leren het vuur opbouwen en 
aanmaken. En de Explorers kiezen 
voor extra uitdaging, bijvoorbeeld 
vuur maken met een ingewikkelde 
techniek.” De Welpen, Scouts en 
Explorers hebben een grote groep 
enthousiaste leden. Maar ruimte 
voor enkele nieuwe leden is er nog 
wel. “Dus wie mee wil komen doen, 
moet het vooral laten weten!”

Vrijwilligers
Scouting Frederik Hendrik heeft ook 

heel enthousiaste speltakken voor 
volwassenen. Er is een Stamgroep 
voor leden van 18 tot 25 jaar, en 
een Plusstamgroep voor leden van 
25 jaar en ouder. Een groot deel 
van hen is ook vrijwilliger bij de 
vereniging. 

Scouting Frederik Hendrik draait 
volledig op vrijwilligers. “Zonder die 
vrijwilligers kan onze vereniging niet 
bestaan”, benadrukt Marcelis. “Onze 
leiding is natuurlijk enorm belangrijk. 
Zij zorgen ervoor dat er iedere week 
weer leuke programma’s gemaakt 
worden voor de speltakken. Maar 
dat is niet alles. We hebben ook 
groepsraadleden, bestuursleden en 
een klusteam. Zij zijn samen enorm 
belangrijk om onze vereniging 
draaiende te kunnen houden.”

Scouting Frederik Hendrik is altijd op 
zoek naar gemotiveerde vrijwilligers 
om te helpen. “Ben je bijvoorbeeld 

handig, en vind je het leuk om af en 
toe even te helpen met een klusje? 
Meld je dan aan voor het klusteam. 
Je helpt er onze vereniging 
enorm mee!” Wie meer wil weten, 
kan mailen naar klusteam@
scoutingfrederikhendrik.nl

Lid worden
Heb jij interesse om lid te worden van 
scouting Frederik Hendrik? Ga naar 
www.scoutingfrederikhendrik.nl voor 
meer informatie. Daar vind je per 
speltak de juiste contactinformatie. 

Scouting Frederik Hendrik steunen
Wist je dat je scouting Frederik Hendrik 
ook kan steunen als Vriend van FH? 
“Je kan de vereniging al steunen met 
slechts 20 euro per jaar. Als vriend 
draag je bij aan onze scouting, en 
zorgen we dat je op de hoogte blijft 
van hoe we jouw bijdrage inzetten.” 
Aanmelden kan via vrienden@
scoutingfrederikhendrik.nl

INGEZONDEN DOOR hanneke marcelis

Scouting Frederik Hendrik: Al bijna 80 jaar gezelligheid en avontuur

Foto: Gerlach Hochstenbach
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Het bezoeken van het natuurgebied 
“de Wouwerbeek” in Bavel is echt 
de moeite waard. Alles wat er groeit 
is nieuw en er komen steeds weer 
nieuwe plantensoorten bij.

Ook vele soorten watervogels 
foerageren op de plassen en 
eten in het nat dras gebied. Dit is 
dus voor spotters een prachtige 
omgeving. De boomkikker komt er 
nu ook veelvuldig voor. Het kwaken 
is bijzonder om aan te horen! Het 
ooievaarsnest is weer bezet en 
torenvalken in de nestkast hadden 
zelfs 5 jongen. Zelfs twee lepelaars, 
deden de Wouwerbeek aan.

Tijdens een wandeling in het 
natuurgebied valt op dat de 
Kleine Ratelaar er in grote getalen 

was. De zaden zijn door de hoge 
waterstanden met de stroom en 
wind verplaatst en op de hoge droge 
gronden weer afgezet. De Ratelaar 
is een opvallende plant omdat de 
gele leeuwenbekachtige bloemen 
samen met de bleekgroene kelk 
een oplichtende indruk maken. Het 
blad is smal, spits en fijn gezaagd 
en ook vrij lichtgroen van kleur. De 
Kleine Ratelaar houdt van vochtige 
omstandigheden. Zij is er om voedsel 
in de grond te onttrekken aan de 
wortels van andere planten, bij 
voorkeur grassen. Zuignappen, die 
op de wortels van het gras staan, 
tappen hier het voedsel, dat de 
grassen voor hun eigen reserve 
hadden opgeslagen, af. Suikers, die 
onder invloed van het zonlicht door 
de groene bovengrondse delen 
van de plant worden gemaakt, 
vervaardigt de Ratelaar wel. Men 
noemt een dergelijke plant half 
parasiet. Door de onttrekking van 
voedsel aan graswortels ziet men 
op deze plaatsen soms een minder 
krachtige ontwikkeling van de 
grassen. Het lijkt niet ondenkbaar 
dergelijke planten te gebruiken om 
een al te welige groei van grassen 
in sommige situaties wat afremmen. 
Het beoogde effect is duidelijk 
zichtbaar in sommige grasvelden en 
soms in bermen. De Ratelaar dankt 
haar naam aan het feit dat de grote 
platte zaden als ze rijp zijn, onder 
invloed van de wind, rammelen 
in de vruchtdozen. Een bijzondere 
plant met een mooie toepasselijk 
naam.

Nog een sierlijke voorjaarsbloeier is 
de Gele Morgenster. Een composiet 
ziet er op het eerste gezicht wat 
grasachtig uit, maar als je op 
de bladeren let en bij twijfel kun 
je meteen zekerheid verkrijgen, 
doordat er bij bladbreuk wit 
melksap uit de wond vloeit van het 
Morgensterblad. De plant bloeit 
alleen in de morgen zoals zijn naam al 
zegt. Wanneer de luchtvochtigheid 
hoog is, de lucht betrokken blijft en 
de temperatuur toch aangenaam is, 
kan de Morgenster tot in de middag 
bloeien. Bij zonneschijn sluiten 
de bloemen om 11 à 12 uur. De 
volgende morgen gaan ze opnieuw 
open en ook de daarop volgende 

morgen soms nog een keer. Maar 
in de regel zijn er dan al zoveel 
begerige insecten geweest dat de 
bestuiving al heeft plaatsgevonden 
en een paar weken later ziet men de 
eerste bolstaande vruchtpluizen al 
aan de planten. De lange bleekgele 
vruchten worden met behulp 
van hun parachute naar elders 
vervoerd. Meestal is de Morgenster 
niet overblijvend. Toch ziet men op 
dezelfde groeiplaats het volgend 
jaar vaak weer Morgensterren. In 
kleine ruimtes tussen het gras weten 
de nieuwe planten een volgend 
jaar een plaats te veroveren, om 
daar evenals de moederplant weer 
spoedig fraai te bloeien.

DOOR ad van de laar

nieuwe plantensoorten in een nieuw gebied

In september vorig jaar viel 
passanten, die regelmatig langs 
het nieuwe gebouw van het 
Talentencentrum liepen, de speciale 
actie op die daar was gestart.

Kinderen van de scholen maakten 
doormiddel van bordjes met teksten 
als ‘kak in de zak’ en ‘geen poep 
op de stoep’, verkeersborden met 
een drol met een streep er door 
en heel veel tekeningetjes op de 
stoepstenen, duidelijk dat ze de 
hondenpoep meer dan beu waren.
En eerlijk gezegd liep het ook de 
spuigaten uit bij en om de school.
Enkele inwoners van Bavel die 
regelmatig langs de school kwamen 
en geconfronteerd werden met 
echt enorme hondendrollen midden 
op de stoep, maakten melding bij 
de Dorpsraad.

De Dorpsraad reageerde daar heel 
adequaat op, door die melders 
te vragen of ze geen zitting wilden 
nemen in een werkgroep. Zo 
ontstond de werkgroep ‘poep van 
de stoep’.

Bij een eerste meeting werd 
afgesproken dat in kaart gebracht 
moest worden waar de problemen 
met de hondenpoep zich 
voornamelijk voordeden. Bij de 
school was de overlast dermate 
groot, dat contact werd gelegd met 
de wijkagent en de BOA, omdat hier 
echt snel ingegrepen moest worden. 

Via nieuwsbrieven van de Dorps-
raad werd de medewerking 
gevraagd van de inwoners van 
Bavel, om meldingen van overlast 
van hondenpoep door te geven 

aan de werkgroep. Veel Bavelaars 
gaven hieraan gehoor en stuurden 
berichten, vaak voorzien van 
afbeeldingen van de aangetroffen 
uitwerpselen. De werkgroep 
heeft inmiddels een grote en heel 
gevarieerde collectie van drollen 
van allerlei omvang en kleur aan 
kunnen leggen. 

Huisdieren horen nu eenmaal thuis 
in deze maatschappij, daarom 
werd ook gekeken waar honden 
uitgelaten konden worden, zonder 
overlast te bezorgen. Dit bleek ook 
niet echt ideaal te zijn in ons dorp; er 
is een zeer beperkt aantal openbare 
uitlaatplaatsen.  En leer je hond 
maar eens te wachten met poepen 
totdat je bij zo’n aangewezen plaats 
aangekomen bent.

Inmiddels zijn contacten gelegd 
met verschillende instanties, om 
te kijken hoe we verdere stappen 
kunnen ondernemen om de overlast 
te beperken. En met succes: het 
‘grootste probleem’, aan de kant 
van de Pastoor Doensstraat van de 
school is inmiddels ‘opgelost’.

De actie heeft ook tot gevolg 
gehad dat hondenuitlaters toch 
enigszins ‘correcter’ omgaan met 
het opruimen van de poep van hun 
hond. Immers, door de aandacht 
die eraan gegeven is in Bavel, wil 
je niet dat mede-inwoners zien dat 
jij de drol van je hond niet opruimt. 
Veel hondenbezitters lopen met 
zakjes om de uitwerpselen netjes 
op te ruimen. Maar net als overal in 

DOOR werkgroep poep van de stoep

poep van de stoep

regelgeving
Niet aangelijnd waar het wel 
verplicht is. Boete: €110,-

Geen zakje om hondenpoep op 
te ruimen bij. Boete: €110,-

De hond meenemen naar een 
recreatiegebied buiten de 
toegestane periode. Boete €110,- 

Uitwerpselen niet opruimen. 
Boete: €140,-

Hondenuitlaatstrook 
Hond wel aan de lijn. Poep 
opruimen hoeft niet.

-Lange Bunder Bavelse kant A27
-Lange Bunder- Thoornseweg
-Thoornseweg-Stippelvaren
-Adelaarsvaren

Hondenlosloopgebied
Hond niet aan de lijn. Poep 
opruimen hoeft niet.

-Lange Bunder-Kerkepad
-Schoutenlaan
-Kloosterstraat-Lange Bunder
-Daalakker-Hoge Daalakker

De gemeente is samen met mede 
initiatiefnemers / ontwikkelaars 
Van Wanrooij, SoMa en de nieuw 
gevormde klankbordgroep gestart 
met het onderzoek naar de 
haalbaarheid van de ontwikkeling 
van Bavel Zuid. 

Aanleiding hiervoor zijn de woning-
bouwopgave, de opgave voor 
groen en recreatie en de uitbreiding 
van sportvoorzieningen (voetbal 
en tennis), zoals opgenomen 
in de Gebiedsvisie Bavel 2040. 
Bavel Zuid wordt begrensd 
door de A58, A27, Deken dr. 
Dirckxweg, Roosbergseweg en 
Woestenbergseweg. 

Doel van het haalbaarheids-
onderzoek is om alle opgaven 
en uitgangspunten in beeld te 
brengen en op basis daarvan een 
stedenbouwkundig plan te maken 

met een financiële onderbouwing. 
Beoogd is dit plan in de eerste helft 
van 2025 ter besluitvorming aan het 
college voor te leggen.
 
Woensdag 26 juni vond de eerste 
bijeenkomst van de nieuwe 
geformeerde klankbordgroep plaats 
in de Tussendur in Bavel. Na een 
eerste kennismaking, werd de rol 
van de klankbordgroep besproken, 
is het proces  toegelicht en zijn 
werkafspraken gemaakt. Daarnaast 
is er een inhoudelijke toelichting 
gegeven op de ambities uit de 
Gebiedsvisie voor Bavel Zuid en zijn 
de klankbordleden meegenomen 
in de verschillende opgaven die 
er spelen. Dit betreft water, milieu, 
natuur, groen en recreatie, verkeer 
en dorps wonen. In reactie hierop 
zijn vragen gesteld en beantwoord 
en al eerste ideeën ingebracht. 
In een volgende klankbordgroep 

na de zomer wordt hierop verder 
gegaan. Komende weken 
inventariseert de gemeente met de 
ontwikkelaars de uitgangspunten 
voor de verschillende opgaven met 
een indicatie van het ruimtebeslag, 
om de eerste (structuur)schetsen te 
kunnen maken.
 
Voor alle ruimtelijke ontwikkelingen 
in Bavel dus ook voor Bavel Zuid 
geldt, dat naast de periodieke input 
uit de klankbordgroep, ook op een 
paar momenten input gevraagd 
zal worden aan het dorp. U krijgt 
hiervan te zijner tijd bericht. Alle 
input uit de klankbordgroep en uit 
het dorp worden zo goed mogelijk 
meegenomen om samen de 
plannen beter te maken.
 
Kortom, de boot is van wal en we 
kijken uit naar het vervolg.

DOOR marjolein jurrius

haalbaarheidsstudie bavel zuid gestart

Gebruik jij hem al?
 
Eenvoudig melden van zaken 
in de prachtige buitenruimte 
van Bavel die de buitenruimte 
wat minder mooi, wat minder 
fraai maken:

- Afval op straat
- Losliggende stoeptegel
- Kapot wegdek
- Onveilige verkeerssituatie
- Defecte straatverlichting
- Achterstallig onderhoud van 
struiken, plantsoenen en ander 
openbaar groen.

Zet de BB-app op je telefoon: 
www.buitenbeter.nl

Wat minder digitaal vaardig? 
Bellen naar het centrale 
telefoonnummer van de 
Gemeente Breda kan natuurlijk 
ook: 076 529 30 01

Samen houden we onze 
buitenruimte en Bavel mooi!

buiten beter app

Heel lang werd gedacht dat in 
1277 met ‘Ulvenholti’ voor het eerst 
schriftelijk werd verwezen naar 
ons dorp. Het 650-jarig jubileum 
zou daarom oorspronkelijk in 1927 
gevierd worden, maar dat kon 
de organisatie niet rondkrijgen. 
Het jubileum is toen naar 1937 
verschoven. Op zich logisch dus dat 
50 jaar later, in 1987, het 700-jarig 
jubileum gevierd werd.

Inmiddels had gemeentesecretaris 
dr. F.A. Brekelmans in 1979 echter 
een akte uit 1274 gevonden waarin 
‘Ulvenhi’ wordt genoemd als 
de woonplaats van Arnoud van 
Leuven en Elisabeth van Breda. We 
hadden ervoor kunnen kiezen om 
bij jubilea te blijven voortborduren 
op dat uit 1937. Het is natuurlijk niet 
ondenkbaar dat er in de toekomst 
nog oudere bronnen ontdekt 
worden, maar vooralsnog baseren 
we ons voortaan voor jubilea op 

de nu bekende oudste officiële 
schriftelijke vermelding van de 
naam van ons mooie dorp. Dat 
betekent dus dat we dit jaar onze 
750e verjaardag mogen vieren.

Onze inwoners en verenigingen zijn 
druk bezig om de financiering rond te 
krijgen voor ons verjaardagscadeau: 
depooU. Ulvenhout heeft een rijk 
en actief verenigingsleven. Sinds 
de oude loods bij de voormalige 
brandweerkazerne is afgebroken, is 

er dringend behoefte aan een nieuw 
onderkomen om dat in stand te 
kunnen houden. Daarom worden er 
in de loop van het jaar verschillende 
(sponsor)activiteiten georganiseerd 
waaraan iedereen individueel of in 
groepsverband kan bijdragen. Dat 
mogen overigens ook mensen van 
buiten onze dorpsgrenzen zijn.
 
Kijk voor meer informatie over 
het 750-jarig bestaan op: www.
onsulvenhout.nl en www. depoou.nl

INGEZONDEN DOOR michael van egeraat

750 jaar ulvenhout

woningbouw

over de grens

Foto: Stadsfotograaf / Jorgen Janssens

Bezoek onze
vernieuwde 

website!

www.dorpsraadbavel.nl

de huidige maatschappij blijf je nou 
eenmaal mensen hebben die niet 
meedoen aan gestelde regels.
Voor de werkgroep is er nog veel 
werk te doen. Meehelpen? Stuur 
een bericht naar 
onsbavel@dorpsraadbavel.nl
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Samen met mede initiatiefnemer / 
ontwikkelaar Van Wanrooij en de 
nieuw gevormde klankbordgroep is 
een start gemaakt met het onderzoek 
naar de haalbaarheid van de 
ontwikkeling van woningen rondom 
de Veenstraat. Als uitgangspunt voor 
de haalbaarheidsstudie geldt de in 
januari jl. vastgestelde Gebiedsvisie 
waar benoemd is wat belangrijk is 
voor nieuwbouw in Bavel. 

Het gaat hierbij om dorps wonen, 
o.a. diversiteit in bebouwing, groene 
woonomgeving, de overgang van 
de wijk naar het bestaande dorp, 
extra aandacht voor kwetsbare 
groepen, starters en senioren en 
betaalbare en kleinere woningen. 
De themagroep ‘Wonen met 
aandacht voor zorg’ probeert 
voor Bavel West (en de overige 
bouwlocaties) in beeld te brengen 
wat dat dan concreet betekent voor 
het programma en de differentiatie 
en typologieën van woningen.
 
Tijdens de eerste klankbordgroep is 
verder vooral aandacht geweest voor 
alle belangrijke randvoorwaardelijke 

uitgangspunten waar in de 
ontwikkeling van de wijk rekening 
mee moet worden gehouden. Denk 
hierbij aan de grote wateropgave 
die er ligt bij het bouwen in dit gebied 
en de uitdaging om op een goede 
manier het snelweggeluid af te 
schermen voor de nieuwe wijk, maar 
ook zeker voor het bestaande dorp. 
Deze twee aspecten zijn, samen met 
de toekomstig ontsluiting van de wijk, 
belangrijke aandachtspunten bij het 
bepalen van de haalbaarheid van 
dit plan. Een ander belangrijk aspect 
voor de haalbaarheid is stikstof. 
Onderzocht wordt in hoeverre we 
de extra neerslag van stikstof op het 
Ulvenhoutse Bos, als gevolg van de 
ontwikkeling van Bavel West, kunnen 
voorkomen.
 
Doelstelling van het project Bavel 
West is om eind 2024, gezamenlijk 
met mede initiatiefnemer en in 
overleg met de klankbordgroep, 
een ontwikkelvisie voor het 
gebied op te leveren die aan het 
College van B&W kan worden 
aangeboden ten behoeve van een 
haalbaarheidsbesluit.

DOOR roel klei

haalbaarheidsstudie bavel west in volle gang
woningbouw

Historie is de basis van ons bestaan. 
Het zijn de wortels van wie wij zijn, 
wat onze gemeenschap vormt 
en hecht. In elke editie Ons Bavel 
daarom een stukje historie uit ons 
dorp. In deze editie:

Het Kerkpadje
Een voet-fietspad dat liep vanaf 
gehucht Tervoort naar het centrum 
van het toen nog boerendorp Bavel. 
Het pad waarlangs de bewoners 
“terkerke gingen”. Volgens historici 
was het pad al bekend in 1827. 
De kerk van Bavel stond toen nog 
op het huidige Kerkhof aan de 
Kerkstraat. Een kerk (Brigidakerk) die 
daar vanaf de late middeleeuwen 
stond en in 1888 gesloopt werd toen 
de huidige (en grotere) Mariakerk 
gereed was voor gebruik.
 
Het Kerkpadje is nog deels goed 
zichtbaar. Lopend vanaf Tervoort 
(tussen huisnummers 2 en 4 ) door 
het weiland, over het bruggetje van 
de Gilzer Wouwerbeek. Vervolgens 
langs de buitensporttoestellen, over 
de Lange Bunder, langs de Groene 
Long over het evenemententerrein 

uitkomend aan de Kerkstraat 
tussen huisnummers 12 (voorheen 
textielzaak van Marie en Piet van 
Ginneken) en nummer 14 (boerderij 
van Boomaars). 

Dit historische pad verdient wat 
meer aandacht, er kan nog wat aan 
verbeterd worden. Bijvoorbeeld met 
naamborden, bankjes, eenduidige 
bestrating. Daarom is er overleg 
tussen gemeente en Dorpsraad om 
dit historische lint zichtbaarder te 
maken en de aandacht te geven 
die het verdient. Historie is namelijke 
een onderdeel van ons bestaan en 
mag dan ook niet vergaan.

Vraag voor u als lezer: onder welke 
naam is dit pad bij u bekend?

A: KERKPADJE
B: KERKEPADJE
C: ANDERS, namelijk...

Stuur in naar:
onsbavel@dorpsraadbavel.nl

DOOR jac van gils

een stukje historie
Foto: Toon Klep

sloop pand
woestenbergseweg

Foto: Tom Boudewijns

Het pand aan de Woestenbergseweg waar Zorgboerderij 
ARRIBA jarenlang gevestigd was kwam na een juridische strijd 
leeg te staan. Te lang leeg, te lang een bouwval.  Een kolonie 
vleermuizen verhinderden verdere actie. Door het ophangen 
van “vleermuizenkastjes” op het terrein van Gerard Oomen is het 
toch gelukt een “verhuizing” in gang te zetten. Zie nu en daar. 
Een maagdelijk terrein. De natuur terug. Zolang het duurt. Ook dit 
gebied is bestemd voor woningbouw. 

voor de sloop werkzaamheden

na de sloop werkzaamheden

In acht jaar tijd groeide Tennis-
vereniging Bavel van minder dan 
400 leden naar ruim 600. Dankzij 
het familiaire karakter voelt jong en 
oud zich thuis bij de club die in 2026 
vijftig jaar bestaat.

De oranje grip van zijn racket steekt 
fier uit de rugtas als Hugo van der 
Veeken vrolijk het tennispark van 
TV Bavel oploopt. Er is alle reden 
voor een glimlach, want hij mag 
zijn volgende wedstrijd spelen op 
het open jeugdtoernooi van de 
vereniging. In het kielzog volgen, 
zoals gebruikelijk vader Bart, moeder 
Renée en zusje Mathilde. Nog 
vertrouwder wordt het wanneer opa 
Johan en oma José verschijnen. Drie 
generaties Van der Veeken treffen 
elkaar, laten we het voorzichtig 
stellen, wel vaker aan de Bavelse 
Hei.

Sinds Hugo (8) en Mathilde 
(7) een paar jaar geleden de 
tennisleeftijd bereikten, vormen zij 
met z’n zessen één procent van het 
ledenbestand. Geheel volgens het 
karakter dat TV Bavel wil uitstralen: 
een familievereniging waar jong 
en oud zich thuis voelt. Dat hele 
gezinnen lid zijn, is dan ook bepaald 
geen uitzondering. Spelen vaders 
of moeders een wedstrijd, dan 
vermaken de kinderen zich in het 
speeltuintje of met de oudere jeugd 
bij de oefenmuur. Is de baan van de 
kinderen, dan drommen de (groot-)
ouders samen langs de lijn. Na 
afloop is er bier en limonade, van 
allebei voldoende.

Het is een schril contrast met acht 
jaar geleden, toen het ledental 

tot onder de 400 was gedaald en 
Renée met andere betrokken leden 
besloot een nieuw bestuur te gaan 
vormen. De energie moest terug in 
de vereniging en gelukkig lukte dat 
al snel. “De positieve vibe zorgde 
ervoor dat het ene lid het andere 
aanstak om ook de handen uit de 
mouwen te steken. Het park kreeg 
een opknapbeurt, het paviljoen 
werd hipper. En als het eenmaal 
loopt, is de aanzuigende werking 
blijkbaar groot. Zeker in een dorp.”

Het familieconcept slaat aan. 
Kinderen van tennissende ouders 
krijgen ook zin om te gaan tennissen. 
Omgekeerd geldt hetzelfde. De 
trainers bezoeken elk jaar de 
Spindel en de Toermalijn om een 
tennisles te verzorgen, wat steevast 
leidt tot aanmeldingen voor 
het kennismakingsprogramma: 
‘Maak kennis met tennis’. José: 
“Tijdens Prof voor een Week, een 
vol tennisprogramma in de eerste 
week van de zomervakantie, staan 
diezelfde trainers alle kinderen in te 
smeren met zonnebrand. Dat tekent 
de sfeer.” Bart: “En we hebben een 
zeer actieve jeugdcommissie. Bij alle 
activiteiten willen Hugo en Mathilde 
erbij zijn.”

Het gevolg: dertig procent van de 
leden is jeugd. Maar ook voor de 
ouderen is TVB een fijne vereniging, 
zegt het levende bewijs Johan. “Kijk 
naar de inloop voor senioren op 
dinsdag- en donderdagochtend, 
die worden heel trouw bezocht.” 
José: “Eigenlijk moeten we vaker 
met onze kleinkinderen tennissen, 
we doen dat te weinig. Twee jaar 
geleden speelde ik samen met 

Hugo tijdens het Mini Maxi toernooi. 
Héérlijk vond ik dat. Om aan te 
moedigen zijn we er vaak genoeg. 
Hebben we meteen een praatje 
met deze of gene.”

Ook in de familie van Renée, die 
verder weg woont, wordt getennist. 
Het leidde onlangs tot een mooie 
dag toen ze allemaal bijeen waren 
en de rackets erbij werden gepakt. 
“Mijn vader lijdt aan Alzheimer. 
Spelletjes spelen wordt steeds 
lastiger, maar tennis zit erin gebakken 
bij hem. Dat kan hij dus nog met de 
kinderen doen. De sport is er ook 
geschikt voor. Als er dan nog een 
slag van vroeger lukt, begint hij te 
grinniken. Hij geniet daarvan.”

Inmiddels is het zo ver dat Bart nog 
maar zelden zonder tenniskleding 
op het park verschijnt, ook als 
hij zelf geen wedstrijd heeft. “De 
kinderen willen toch altijd tennissen. 

Hugo zeker, Mathilde begint ook 
steeds fanatieker te worden.” 
Logischerwijs doen beiden dus ook 
mee aan het open jeugdtoernooi 
van de vereniging, waarvoor zich 
dit jaar een recordaantal van 134 
kinderen uit de wijde omtrek heeft 
ingeschreven. Voor Mathilde is de 
deelname nog spelenderwijs, Hugo 
tennist al echte wedstrijden.

Met succes, ook nog. Het racket met 
de oranje grip brengt hem tot de 
finale. Familie, vriendjes en ouders 
van vriendjes kijken toe hoe hij zich 
daarin tot kampioen kroont. Opa en 
oma vertellen na afloop honderduit 
over de mooie wedstrijd -aan trots 
geen gebrek bij grootouders- maar 
de winnaar krijgt daar niets van mee. 
Met zijn zusje en andere kinderen is 
Hugo elders op het park allang weer 
een volgend tennisspelletje aan het 
spelen. Vanzelfsprekend. Want het is 
hier nooit een dag om stil te zitten.

INGEZONDEN DOOR tv bavel

Bij Tennisvereniging Bavel komen alle generaties samen

Een grootse titel voor een dorp 
als Bavel. Een dorp van zo’n 7.000 
inwoners met meerdere bedrijven-
terreinen?
 
Het is nog niet zo ver, maar het 
gaat er mogelijk wel van komen. 
Uit de Nieuw-Ginnekense periode, 
die met de annexatie eindigde 
in 1997, dateert bedrijventerrein 
“De Bunder”. Ingeklemd tussen 
een woonwijk, een toekomstige 
woonwijk en aan de achterkant 
natuurgebied Gilzer Wouwerbeek.
 
Meer zuidelijk, aan de Gilzeweg, 
een heel kleinschalig, maar wel 
erg opvallende bedrijvenlocatie. 

Een tweetal bedrijven. In hoogte 
massaal en schril afstekend tegen 
de villa’s, woningen en restaurant 
Vannu, er omheen.
 
Iets verderop is het derde 
Bedrijventerrein van Bavel gepland. 
Onderdeel van de Gebiedsvisie 
Bavel 2040. Breda die op zoek 
was en is naar bedrijfsruimte om 
uit te breiden maar ook voor 
de vervangingsvraag vanwege 
binnenstedelijke transitie van 
bedrijventerreinen naar woningen. 
Het oog viel op Bavel als de meest 
geschikte locatie, vanwege vooral 
de aansluiting daar aan de Gilzeweg 
op de snelweg A58-A27.

De omvang betreft zo’n 40 hectare 
Rijdend vanaf restaurant Vannu naar 
Gilze aan de rechterkant. De spie 
tussen viaduct Woestenbergseweg 
en viaduct  Gilzeweg. 
Rijdend vanaf restaurant Vannu 
naar Gilze aan de linkerkant. De 
hoek tussen ruwweg Gilzeweg - A58 
- Blookweg.

Er moeten nog heel wat hobbels 
genomen worden voordat tot 
uiteindelijke  bedrijfsmatige 
bebouwing overgegaan kan 
worden. Om er enkele te melden:

Onzekerheid over herinrichting A58
Besluit via de MIRT is opgeschort. 
Een op-afrit naar die snelweg 
bij het industrieterrein is een 
vereiste. Anders kan de gehele 
ontwikkeling niet doorgaan. De 
gemeente lijkt niet langer te 
willen wachten op die (landelijk) 
vooruitgeschoven besluitvorming. 
Als het bedrijventerrein er ligt moet 
Rijkswaterstaat zich maar schikken 
en kan de op-afrit niet meer weg. 
Er wordt al nagedacht en getekend 
voor de aanleg van een rotonde 
aan de voet van het viaduct naar 
Gilze (Bavelse kant). 

De boomkikker
Deze heeft zijn habitat in Bavel 
gevonden onder andere in de poel 
bij het bosje aan de Blookweg (waar 
overigens ook de Bavelse schutterij 
St Hubertus gevestigd is). Zwaar 
beschermd. Wat voor soort is het? 

Inheems of uitheems? Kunnen ze 
verleidt worden te gaan verhuizen, 
doen ze dat zelfstandig of toch met 
wat hulp? Er vindt momenteel een 
DNA onderzoek plaats (en ook dat 
is geen grap). 

Natura 2000 gebied om de hoek 
Met haar Knikkend Nagelkruid, de 
Witte Rapunzel, Slanke Sleutelbloem. 
Verdrogend, last van stikstof en 
CO2. Kan ze een extra belasting 
door een uit de kluiten gewassen 
bedrijventerrein aan haar grens wel 
aan? Het overlegplatform “Gebieds 
Gerichte Aanpak Ulvenhoutsebos” 
zit inmiddels mee aan tafel.
 
Mocht het er, ondanks al die 
genoemde “uitdagingen”, tóch van 
komen; zijn dan drie locaties in een 
dorp niet een beetje (te)veel van 
het goede? 

Dat was in ieder geval wel de 
conclusie in de hiervoor genoemde 
Gebiedsvisie Bavel 2040. Als dat 
grote terrein er dan toch moet 
komen, onderzoek dan vooral 
om die twee andere locaties er te 
integreren. In de lintbebouwing 
langs de Gilzeweg of achter die 
bebouwing op het bedrijventerrein 
zelf. Maak verder het bedrijventerrein 
vriendelijker met natuur en groen, 
zonder lichtvervuiling, met bij het 
dorp passende bebouwing en 
zonder verdere belasting van de 
verkeersdruk op de huidige straten 
in het dorp.

DOOR jac van gils

bedrijventerreinen in bavel
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Bavel is een bijzondere smaak 
rijker met de opening van Vannu.
Een restaurant dat volledig draait 
om groentegerechten. Iris en Gijs, 
het duo achter dit vernieuwende 
eetconcept, delen hun verhaal 
over hoe ze hun droom hebben 
verwezenlijkt.

Wie zijn Iris en Gijs?
Iris Saaman, uit Woudrichem, en Gijs 
Kemmeren, uit Raamsdonksveer, 
hebben beiden een koksopleiding 
gevolgd in Breda en delen een passie 
voor koken. Iris is tegenwoordig de 
gastvrouw van Vannu, waar ze 
het bijzondere verhaal aan tafel 
vertelt en als klankbord voor de 
keuken fungeert. Gijs vervult op een 
creatieve en authentieke wijze de 
rol van chef-kok. Hun wegen kruisten 
elkaar in Dordrecht, bij Herberg de 
Kop van ‘t Land, waar hun liefde 
voor groenten en vegetarisch 
koken tot bloei kwam. Na ervaring 
opgedaan te hebben in diverse 
restaurants, waaronder Prei in 
Teteringen, besloten ze samen hun 
eigen zaak te starten.

De perfecte locatie
Na een zoektocht langs 
verschillende panden in de regio 
vonden ze de perfecte plek aan 
de Gilzeweg in Bavel. “Het voelde 
meteen goed, ik heb altijd al het 
idee gehad een restaurant ergens 
in Bavel of omstreken te beginnen,” 
zegt Gijs. “De combinatie van rust 
en bereikbaarheid is precies wat we 
zochten. Makkelijk bereikbaar vanuit 
zowel België als de Randstad, maar 
toch gelegen nabij een rustige en 
natuurlijke omgeving waar mensen 
graag naartoe komen. Pak Google 
Maps, zoom uit, en je snapt gelijk 
waarom wij hier zitten.”

Vannu heeft zijn plek gevonden 
in het voormalige pand van Van 
Ouds. De naam van het restaurant 
is, naast een knipoog naar de 
vorige eigenaar, ook een gevatte 
woordspeling. “Een verwijzing naar 
het verleden vonden we belangrijk,” 
zegt Gijs. “Wij komen beiden uit een 

kleine gemeenschap en weten hoe 
belangrijk het is om hier respect 
voor te hebben.” De gekozen naam 
lijkt vanzelfsprekend maar was dat 
zeker niet. “We hebben lang met 
een werktitel rondgelopen, maar 
toen ik een keer in de auto zat riep ik 
ineens: Vannu, dat wordt het!”

Een droom wordt werkelijkheid
In mei vorig jaar kregen Iris en Gijs 
de sleutel van hun pand. Na twee 
maanden verbouwen en schilderen, 
met veel hulp van familie, openden 
ze op 8 juli de deuren van Vannu. 
“Het was een spannende en 
leerzame tijd,” herinnert Iris zich. “Het 
was veel uitzoeken en ontdekken. 
We kregen dan ook vaak de 
vraag: weten jullie het wel zeker? 
We richten alles stapje voor stapje 
helemaal naar eigen zin in. Vanaf 
de eerste avond wisten we meteen: 
dit komt goed, alles viel op z’n plek.”

In het begin draaide Vannu bewust 
op halve capaciteit om alles onder 
de knie te krijgen. Dat bouwden ze uit 
met telkens 5 gasten erbij. Nu kunnen 
ze met trots zeggen dat ze 35 gasten 
kunnen ontvangen. “Onze eerste 
gasten waren heel belangrijk,” zegt 
Gijs. “Zij waren ons uithangbord en 
hebben hun positieve ervaringen 
weer verder verteld.” Op de vraag 
of er een specifieke doelgroep 
naar Vannu komt, kunnen zij hun 
vinger niet leggen. “Dat is echt 
iets waarop we gehoopt hadden, 
we ontvangen zowel de die-hard 
veganisten als ouderen die nog 
nooit van veganisme gehoord 
hebben. Letterlijk alles en iedereen 
komt hier eten,” zegt Iris trots. “Er 
waren eens twee oudere dames 
die precies hun dinerbon wilden 
opmaken en geen euro meer. 
Uiteindelijk gingen ze schreeuwend 
van enthousiasme naar buiten.” Ze 
zien ook regelmatig terugkerende 
gasten. “We beginnen de mensen 
te herkennen, dat is wel echt leuk.”

Een vernieuwend concept
Het concept van Vannu is uniek 
in de regio. “Er zijn geen andere 
restaurants zoals wij in de buurt,” 
vertelt Gijs. “We richten ons niet 
alleen op vegetariërs, maar ook 
op vleeseters die verrast willen 
worden.” Iris vult aan: “We willen 
mensen gewoon een mooie avond 
uit geven, zonder de nadruk te 
leggen op wat ze niet krijgen, maar 
juist op de verrassende smaken die 
we aanbieden.” Vannu laat mensen 
ontdekken dat veganistisch eten niet 
sober hoeft te zijn. “Men verwacht 
dat je eet op tweedehands 
schoolstoeltjes met bestek van 
de kringloopwinkel. We willen dit 
weghalen door ons te richten op 
fine dining met als side-note dat het 
plantaardig is.” Het eten is volledig 
afgestemd op de beleving; bij 
elk gerecht wordt een passende 
lokale wijn geserveerd, of er is een 
verrassend sappenarrangement dat 
door Iris wordt verzorgd.

Lokale betrokkenheid
Het dorp heeft Vannu vanaf het 
begin gelijk positief ontvangen. “We 
hebben echt heel veel mensen 
uit Bavel te gast gehad,” zegt Gijs. 
“Er zijn avonden waarop het hele 
dorp binnen zit, maar ook avonden 

waarop er alleen maar mensen 
van ver komen. Een mooie mix dus. 
Zo was er eens een vrouw die heel 
Bavel kent en bij ons kwam dineren. 
Tot haar verrassing zag ze echter 
niemand bekends in het restaurant.” 
Hierop reageert Iris enthousiast: “Dat 
maakt het zo leuk, dat hier dus 
allerlei mensen komen die elkaar 
normaal gesproken niet treffen.”

Het aantrekken van personeel bleek 
een uitdaging, maar inmiddels 
werkt er een enthousiast team 
van 20 mensen bij Vannu. Veel 
van de jongere medewerkers 
komen uit Bavel, wat zorgt voor 
een sterke lokale binding. “We 
hopen dat we een plek zijn waar 
mensen graag werken en het ook 
aan anderen aanraden, een plek 
zoals bijvoorbeeld de Albert Heijn 
is waar verschillende generaties 
elkaar opvolgen,” zegt Iris. “Ook 
leuk is dat we door de Bavelse 
medewerkers altijd op de hoogte 
zijn van belangrijke evenementen in 
het dorp.”

Innovatie in de keuken
Iris en Gijs laten zich niet beperken 
door traditionele menu’s. Regel-
matig wordt het menu aangepast 
op basis van wat de lokale 
leveranciers beschikbaar hebben. 
“We werken veel samen met tuintjes 
en leveranciers in de buurt,” legt 
Gijs uit. “Het aanbod van de dag 
bepaalt wat er op het bord komt. 
Dat maakt elke dag weer spannend 
en creatief.” Wanneer je bij Vannu 
eet, is geen gerecht ooit hetzelfde. 
“We proberen iedere dag onze 
gerechten bij te schaven. We 
hebben een soort ongeschreven 
regel dat als het goed is, we ermee 
stoppen. Dan gaan we weer op 
zoek naar een nieuwe uitdaging.” Er 
is niet één specifiek creatief proces, 
vertelt Gijs. “Hoe je van een venkel 
tot een gerecht komt? Geen idee. 
Het is vooral veel proberen en 
bijschaven. We zetten echt onze 
oogkleppen op en proberen niet te 
kijken naar de ander, juist daarom 

doen we iets wat een ander niet 
doet.”

Toekomstplannen
Wat de toekomst betreft, willen Iris 
en Gijs vooral blijven groeien en 
verbeteren. “Het afgelopen jaar 
zijn we enorm gegroeid en ik hoop 
dat we dat kunnen volhouden. 
We willen steeds gedetailleerder 
werken en bijschaven,” zegt Gijs. 
“Niet alleen qua gerechten, maar 
ook wat betreft de beleving.” Op 
de vraag wat de belangrijkste les 
van afgelopen jaar was, antwoordt 
Iris: “Blijven luisteren naar jezelf. In 
het begin liep ik best wel tegen 
alle goed bedoelde adviezen van 
iedereen aan. Ik nam deze allemaal 
mee in mijn overweging maar dat 
kostte telkens weer ontzettend veel 
energie. Uiteindelijk kwam ik altijd 
weer terug bij mijn eigen idee en 
gevoel.”

Gijs en Iris kijken ernaar uit om 
de band met het dorp verder te 
versterken en nog meer betrokken 
te raken. “Afgelopen jaar zaten we 
echt in onze opstartfase en hebben 
we ons gefocust op het restaurant. 
Nu komen we op het punt dat we 
daar meer voor open kunnen staan. 
Wel maken we daarin bewust de 
keuze om dingen te doen die de 
gehele gemeenschap draagt. We 
doen het liefst iets voor het hele 
dorp.”

Een boodschap aan Bavel
Iris en Gijs zijn dankbaar voor de 
warme ontvangst die ze hebben 
gekregen. “Naast de vele gasten 
ook de mensen uit de buurt die 
een handje zijn komen geven. We 
hopen dat we hier nog heel lang 
mogen blijven,” zegt Iris. “We zijn 
blij dat zoveel dorpsbewoners al de 
weg naar Vannu hebben gevonden 
en hopen dat we nog veel meer 
mensen mogen verrassen met onze 
groentekeuken.” Met hun toewijding 
aan kwaliteit en gastvrijheid, zijn Iris 
en Gijs vastbesloten om Vannu een 
blijvend succes te maken in Bavel.

DOOR bram franken

1 jaar vannu, dat smaakt naar meer

Investeren in het dorpshart van 
Bavel, zodat het nog meer uitnodigt 
om elkaar te ontmoeten. Dat is 
één van de uitgangspunten van 
de belangrijke pijler “Ontspannen 
& Leven” uit de Gebiedsvisie Bavel 
2040. 

Eén van de projecten waar op 
dat vlak veel kansen liggen is 
de herinrichting van het Jack 
van Gilsplein. Al bij de brede 
bewonersenquête van 2020 werd 
het Jack van Gilsplein veelvuldig 
genoemd als de plek met veel 
potentie om te vergroenen en 

op te waarderen tot een gezellig 
verblijfsplein. 

Er spelen veel belangen om rekening 
mee te houden en daarom is er een 
brede werkgroep samengesteld met 
onder andere vertegenwoordigers 
van naaste bewoners, de dorpsraad, 
de gemeente, het Dorpshuis en 
ondernemers. 

Een belangrijk uitgangspunt bij 
herinrichting is de parkeercapaciteit 
in het centrum. We kunnen best 
een deel van het Jack van Gilsplein 
autovrij maken, maar we willen wel 

dat het totale aantal parkeerplekken 
in de directe nabijheid van het plein 
minimaal gelijk blijft. We zullen dus 
slim gebruik moeten maken van de 
beschikbare ruimte. 

Studies naar verschillende par-
keerscenario’s wijzen uit dat 
we bij herinrichting de huidige 
parkeercapaciteit gaan halen, als 
we in de nabijheid een paar extra 
plekken kunnen creëren. Hiervoor 
schiet onze parochie te hulp. Die 
heeft namelijk recent afspraken 
met de gemeente gemaakt om 
medewerking te verlenen voor vijf 

extra parkeerplekken op grond van 
de kerk, in de Kloosterstraat tussen 
de kerk en het Dorpshuis. Deze 
doorbraak brengt de plannen voor 
herinrichting van het plein een stuk 
dichterbij! In de vervolgstap gaan 
we met de werkgroep samen de 
schetsplannen van het plein verder 
uitdiepen. 

Een tweede ontwikkeling binnen 
het project voor de herinrichting 
van het Jack van Gilsplein is dat 
we ook de omringende ruimte 
gaan meenemen. Zo bieden het 
nabijgelegen Kerkplein en het 
hoekje van de Eeuwige Baviaon 
mogelijkheden voor vergroening. 
We denken ook meteen na over 
een betere parkeerindeling op 
het Kerkplein, wat mogelijk ook 
nog wat extra parkeerruimte 
oplevert. Daarnaast onderzoeken 
we of de doorsteek, tussen het 
historisch kerkhof en Bastiaansen 
damesmode, en de achterliggende 
ruimte betrokken kan worden in de 
plannen. 

Tenslotte gaan we onder de 
uitvoeringsagenda van de 
gebiedsvisie een apart onderzoek 
starten naar de totale verkeerssituatie 
in het centrum. Doel is om een 
totaalplan te maken voor de 
verkeerscirculatie, parkeersituatie en 
veiligheid voor het hele toekomstig 
centrum van Bavel. Dit raakt 
uiteraard sterk aan bovenstaande 
plannen. Samen op weg naar een 
nieuw en toekomstbestendig Bavels 
Dorpshart.

DOOR arnoud klep

hart van bavel
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maak kennis met wijkboa bo
In deze editie van de dorpskrant 
stelt Bo Roelen, onze wijkboa 
sinds mei 2022, zichzelf voor. Bo 
zorgt voor de veiligheid in Bavel 
en Ulvenhout en deelt graag haar 
ervaringen en werkwijze met ons. 
 
Over Bo
Bo werkt nu 2,5 jaar bij de handhaving 
van de gemeente Breda. In die tijd 
heeft ze veel veranderingen gezien, 
vooral een toename in de aandacht 
voor leefbaarheid en veiligheid. 
Naast haar rol als wijkboa is ze ook 
taakaccenthouder Horeca. Haar 
werk omvat het toezicht houden 
op de naleving van lokale regels en 
het onderhouden van contacten 
met inwoners en ondernemers. 
 
 
Toen de vorige wijkboa een 
andere richting insloeg, kwamen 
de wijken Ulvenhout, Bavel en 
Nieuw Wolfslaar vrij. Na intern 
overleg werd Bo aangesteld als de 
nieuwe wijkboa. Ze vindt het prettig 
werken in Bavel vanwege het sterke 
samenhorigheidsgevoel in het dorp. 
 
 
Het belangrijkste doel van Bo 
en haar team is de veiligheid en 
leefbaarheid van de inwoners 
van Breda te waarborgen. Bo is 
het aanspreekpunt en gezicht 
van de wijk en altijd beschikbaar 
voor vragen en problemen. 

 
In Bavel zijn er verschillende 
aandachtspunten die gericht zijn op 
het verbeteren van de leefbaarheid 
en veiligheid. Enkele punten van 
aandacht worden hieronder 
opgesomd:
In het natuurgebied Gilze-
wouwerbeek laat men honden vaak 
loslopen. Deze moeten worden 
aangelijnd om zowel de natuur 
als de bezoekers te beschermen. 
In het Ulvenhoutse Bos wordt 
regelmatig wild gekampeerd. Om 
de veiligheid hier te waarborgen, 
zijn wildkamperen en met name 

Hoe Bo wijkboa werd

Doelen en prioriteiten

Aandachtspunten in Bavel

 
Bo verwacht dat de parkeer-
problemen in Bavel toenemen 
door de groei van het dorp en 
het aantal auto’s per huishouden. 
 
 
Inwoners kunnen melding doen via 
14076 of de BuitenBeterapp.

Bo’s team is beschikbaar op: 

Maandag t/m donderdag 
07:00 - 23:00 uur
Vrijdag en zaterdag 
07:00 - 06:30 uur
Zondag 
08:00 - 23:00 uur
 
Het spreekuur van de boa is elke 12 
weken tijdens de weekmarkt op het 
Jack van Gilsplein, van 08:00 - 11:00 
uur. 

Het volgende spreekuur is op 
donderdag 13 september. Bo staat 
dan wederom met haar mobiele 
kantoor klaar om het gesprek aan 
te gaan met de bewoners.

open vuur verboden.
Het parkeerterrein achter de Voore 
heeft te maken met problemen door 
hangjeugd en slechte verlichting. 
Daarom wordt de verlichting 
verbeterd en wordt er meer 
toezicht gehouden om overlast te 
verminderen. 
Afvalzakken moeten correct in de 
inzamelbakken geplaatst worden. Bij 
volle bakken zijn er binnen 500 meter 
altijd alternatieven beschikbaar. De 
inhoud van verkeerd geplaatste 
zakken wordt onderzocht om dit 
probleem aan te pakken. 
Tot slot, tijdens evenementen 
zoals Dream Village worden 
extra maatregelen genomen om 
verkeersonveiligheid te voorkomen.  

 
Bo moedigt inwoners aan om 
verdachte situaties of overlast te 
melden. Hoe meer meldingen er 
binnenkomen, hoe beter het team 
inzicht krijgt in de problematiek en 
gericht kan optreden. Samenwerken 
doen ze met woningcorporaties, 
politie en Staatsbosbeheer.
 

HEBABA
H E E L  B A V E L  B A K T  MOKKATAART VAN TANTE COR

Ingrediënten voor cake:
5 eieren
165 gram suiker
110 gram bloem
40 gram maïzena
2 zakjes vanillesuiker
beetje zout

Ingrediënten voor de mokkacrème:
6 theelepels oploskoffie
3 eetlepels kokend water
¾ liter melk
65 gram custard (4 1/2 grote 
eetlepels)
45 gram suiker (3 grote eetlepels)
1 pakje roomboter/grasboter 
100 gram poedersuiker
2 zakjes vanillesuiker
pure hagelslag

Recept voor de cake
1. Verwarm de oven voor op 175 graden.
2. Bekleed een taartvorm met bakpapier of vet deze in.
3. Zeef de bloem en de maïzena.
4. Klop de eieren, suiker, vanillesuiker en zout 5-10 min., 

rechtsdraaiend (geen grap!) tot het schuimig en bijna 
wit van kleur is.

5. Spatel de gezeefde bloem en de maïzena goed er 
doorheen.

6. Giet het beslag in de taartvorm en bak 35-40 min. in het 
midden van de oven.

Recept voor de mokkacrème
1. Meng de custard met een beetje koude melk.
2. Breng de rest van de melk aan de kook.
3. Voeg de custardmix toe aan de hete melk en roer 

goed tot een gladde pudding ontstaat.
4. Laat de pudding afkoelen en blijf regelmatig roeren.
5. Klop de roomboter zacht met de poedersuiker en 

vanillesuiker.
6. Voeg al mixend afwisselend een paar theelepels 

koffie en een paar eetlepels pudding toe, telkens pas 
wanneer de koffie/pudding volledig opgenomen is.

taart opmaken
1. Snij de cake in twee gelijke helften, besmeer de 

tussenlaag met mokka en leg de helften weer op 
elkaar. 

2. Besmeer de zijkanten en bovenkant met mokka en 
breng de hagelslag aan op de zijkant.

3. Doe de overgebleven mokka in een spuitzak en versier 
de bovenkant.

De Mokkataart van tante Cor wordt overhandigd aan 
de prijswinnaar van de woordzoeker in deze editie!

Heb jij een heerlijk recept voor een taart, 
gebak, of iets anders? En wil je die met 
de rest van Bavel delen? Mail dan naar 
onsbavel@dorpsraadbavel.nl. smakelijk!

Wellicht kennen jullie ons al. Wij zijn 
dé jongerenvereniging van Bavel 
met ruim 150 leden en draaien al 
heel wat jaren mee, 58 jaar alweer. 
In die 58 jaar zijn er al heel wat 
uitwisselingen, toneelvoorstellingen, 
droppings, feesten en zelfs een 
Guinness Book of World Records-
record geweest! En natuurlijk 
niet te vergeten, 3 voetbalteams. 
Waarvan KPJ3 momenteel actief 
is onder V.V. Bavel Zondag 5. 
 
Feesten kunnen de jongeren 
in Bavel wel. Zo hebben we 
afgelopen Hemelvaart weer 
een uiterst geslaagd Lentefeest 
gehad. Dit jaar was de tent een 
stuk groter dan voorgaande 

jaren. Desondanks was de tent 
op woensdag weer uitverkocht, 
fantastisch! Een dag later, tijdens 
het beachvolleybaltoernooi, waren 
de weergoden ons weer goed 
gezind, wat resulteerde in een 
drukbezochte dag en afterparty. 
Kortom, een mooie editie die we 
volgend jaar weer over gaan doen. 
 
Tussen het schrijven van dit stuk en 
de uitgave van de krant hebben we 
nog een mooi evenement staan: 
de trekkerbehendigheidswedstrijd! 
Een dag waarin man of vrouw, 
jong of oud de strijd aangaat om 
zich tot beste tractorchauffeur 
van Bavel te kronen. Hierna gaat 
de afterparty in de tent los met zanger Mark van Overveld. Hopelijk 

heb ik jullie daar allemaal gezien! 
 
Feestweekend
Dan blikken we nog even vooruit naar 
zaterdag 7 en zondag 8 september, 
ofwel Feestweekend KPJ Bavel 2024. 
Een tractorpullingweekend waarin 
er op de zaterdag vanaf 16:00 uur 
gestart wordt. Tot 21:00 uur hebben 
de chauffeurs van verschillende 
speciale tractoren de tijd om een 
FULL PULL weg te zetten. Aansluitend 
gaat het feest écht los met optredens 
van onder andere Raymon Hermans, 
Dirk Meeldijk en Jeroen van Zelst. 
 
De zondag doen we het nog eens 
over. Vanaf 10:00 uur gaan de eerste 
standaard landbouwtractoren 
ook een poging wagen om 
de 100-meterlijn te halen. Zij 
worden afgewisseld met diverse 
sporttractoren op de tweede baan. 
Voor de toekomstige KPJ’ers is er 
overdag zelfs een mogelijkheid 
om met eigen traptractor over de 

echte trekkertrekbaan te rijden. 
Als de kinderen en de deelnemers 
de baan hebben verlaten, gaat 
‘s avonds de afterparty los met de 
band 100% Katoen! Dit alles vindt 
plaats op de wei aan de Veenstraat. 
 
Nadat alles weer terug is bij het 
oude, staan er nog verschillende 
activiteiten met de leden gepland. 
Hier is een activiteitencommissie 
voor, die verschillende activiteiten 
organiseert zoals de ledenavond, het 
bezoeken van andere tentfeesten 
en bootje varen met onze eigen 
KPJ! Wil je niets missen van wat wij 
bij de KPJ allemaal doen? Volg ons 
dan op Facebook en Instagram. 

 
Lid worden? Dat kan!
Ben jij tussen de 16 en 30 jaar en lijkt 
het je leuk om de toekomst van deze 
belangrijke kweekvijver van Bavel 
voort te zetten? Spreek iemand aan 
bij de evenementen of stuur een 
mailtje naar info@kpjbavel.nl.

DOOR rick wouters

kpj bavel 
dÉ jongerenvereniging sinds 1966

Foto: R. Jochems

De gemeente heeft onlangs 
werkzaamheden uitgevoerd aan de 
Brigidastraat. De bomen maakten 
de trottoirs te smal en de wortels 
drukten de tegels omhoog. Het doel 
van het onderhoud was om weer 
een begaanbaar trottoir te maken, 
waarbij het groene karakter van de 
straat behouden bleef.

In december 2022 kregen de 
bewoners de mogelijkheid om 

te kiezen tussen twee inrichtings-
varianten voor de Brigidastraat. 
De eerste optie was om alle bomen 
aan één kant van de straat te 
verwijderen, zodat hier een vrij 
begaanbaar trottoir zou ontstaan. 
De tweede optie was het versmallen 
van de rijbaan, waardoor meer 
bomen behouden konden blijven. 
Daarbij zouden voetgangers 
wel meerdere keren van trottoir 
moeten wisselen en zou het trottoir 

op sommige delen niet vrij zijn van 
bomen.

Uitkomst en reacties
De voorkeur van de omgeving ging 
uit naar de tweede variant, waarbij 
de rijbaan werd versmald en meer 
bomen behouden konden blijven. 
Van de 52 huishoudens die hebben 
gereageerd, koos 60% voor deze 
optie. Terwijl 33% de voorkeur gaf 
aan het kappen van bomen aan 
één zijde. De overige 7% maakte 
geen keuze: een deel wilde alle 
bomen behouden, terwijl anderen 
juist voor volledige kap pleitten. 

Geen van beide varianten was 
perfect. Aangezien het om een 
onderhoudsmaatregel gaat en we te 
maken hebben met de beschikbare 
ruimte, moesten er concessies 
worden gedaan. Waarbij de 
variant om de rijbaan te versmallen 
en minder bomen te kappen de 
voorkeursvariant van de bewoners 
bleek. Tijdens de inloopbijeenkomst 
en via het online platform PlanBreda 
werden verschillende zorgen en 
wensen geuit. Belangrijke punten 
waren onder andere: het behoud 
van de authentieke bomen voor 
het klimaat en de uitstraling van 
de straat. Daarnaast de noodzaak 

van verkeersveiligheid en een 
begaanbaar voetpad. Tot slot, 
de wens om de snelheid van het 
autoverkeer te verlagen. Met de 
inspraak van de bewoners is tot een 
plan gekomen voor de aanpak van 
de Brigidastraat. 

Uitleg nieuwe inrichting
De rijbaan over de hele lengte van 
de straat is versmald. Twaalf bomen 
zijn gekapt. De stichting Bredase 
Bomen geeft deze weer een nieuw 
leven in de vorm van meubels.

Aan één kant van de weg is een 
trottoir aangelegd. De wegkant 
wisselt een aantal keer. Het wisselen 
van wegkant gebeurt altijd bij een 
verhoogd kruispuntplateau, zodat 
voetgangers hier op één niveau 
kunnen oversteken.
 
Aan de andere kant van de weg 
is ruimte gegeven aan bomen en 
groen. Zo wordt voorkomen dat de 
boomwortels hier straks de tegels 
weer omhoog drukken. De restruimte 
zou te smal zijn voor een goed 
voetpad. Deze ruimte is daarom 
gegeven aan grotere plantvakken. 
In de plantvakken onder de bomen 

DOOR gemeente breda

nieuwe inrichting brigidastraat

LEES VERDER OP DE VOLGENDE PAGINA

bavels nieuws
ook digitaal

kluisstraat richting 
breepark doodlopend

Eens per kwartaal valt het 
Bavels nieuws op papier in uw 
brievenbus.

In de tussenliggende maanden 
kun je het nieuws ook digitaal 
aangeleverd krijgen.

Inmiddels hebben meer dan 
700 inwoners zich daarvoor 
ingeschreven. 

Jij nog niet? Schrijf je in voor de 
nieuwsbrief op:
 

www.dorpsraadbavel.nl 

Dit was er al langer. De 
doodlopendheid voor auto’s/
motoren.  Het bord aan het 
begin van de straat bij de 
Dorstseweg geeft het ook aan. 
De blokkade om gemotoriseerd 
sluipverkeer te weren ontbrak 
echter tot voor kort. Dankzij een 
signaal van een oplettende 
inwoner aan de Dorpsraad is 
het alsnog opgepakt door de 
Gemeente. Een verkeerszuil 
is geplaatst. Gemotoriseerd 
sluipverkeer richting Breepark 
is via de Kluisstraat (binnenkort 
“De Vloei”?) niet meer mogelijk.

Samenwerking

Toekomstige uitdagingen

Melding doen en spreekuren
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Klijsen Makelaars & Adviseurs  
T  0162 - 42 63 48

www.wonen-in-bavel.nl

energielabel

A+++

De twee royale levensloopbestendige twee-

kappers en statige vrijstaande woning bieden 

parkeergelegenheid op eigen terrein en worden 

voorzien van fluisterstille bodemwarmtepomp. 
 

De vijf rijwoningen met eigen tuin zijn ontwikkeld 

voor starters op de woningmarkt en krijgen een 

volledig elektrische verwarmingsinstallatie.

Een speelse mix van 8 nieuwbouwwoningen

Dorstseweg Bavel

Ben jij op zoek naar je eerste koopwoning of toe 

aan een volgende stap in je wooncarrière? Aan de 

Dorstseweg verreist voor ieder wat wils! Bezoek de 

website of neem contact op met de makelaar.

binnenkort in verkoop

Tijdens de wekelijkse wandeling van 
de dames Nel Martens, Ria Geerts en 
Wilma Kimmel kwam hun periode op 
de Brigida-basisschool ter sprake. De 
meisjesschool aan de Kloosterstraat 
die gerund werd door de nonnen 
uit het naastgelegen Klooster. Een 
school met zes klassen (1 tot en met 
6 waarbij klas 4/5 een combi was) 
en een kleuterklas in het gebouw 
waar de zusters ook woonden. 
De warme gevoelens die ze nog 
steeds hadden aan hun periode 
daar, ondanks of dankzij ook de 
lessen zelfs op zaterdagochtend, de 
onderwijzeressen (nonnen en leken 
van vrouwelijk geslacht, zolang ze 
niet getrouwd waren) en de straffe 
lesmethoden waar “handenarbeid” 
niet geschuwd werd. 

Een foto uit 1953 of 1954 die 
verschenen is op een Facebook-
pagina, gezien door de zussen van 
Wilma die er vervolgens mee aan 
de slag is gegaan met Nel, was 
de aanleiding om een reünie op 
te starten. Op die afbeelding (zie 

foto) niet alleen (een gedeelte) 
van die klas te zien maar ook de 
andere leerlingen en ook de kleuters 
(gemengd) van de Brigidaschool.

Insteek van Nel en Wilma is een 
reünie van de meisjes (inmiddels 
meer dan volwassen vrouwen van 
eind 70) uit klas 4-5 (een grote klas 
met 37 meisjes), jaartal 1955-1956 
(geboortejaar 1945-1946). 

Contact gegevens bekend:
Ans Jansen, Jopie van de Laar, 
Marian Meijvis, Marjan Oomen, 
Nel Pijpers, Nel van Gils, Nel van 
Ginneken, Ria Mathijssen, Tineke 
Snijders, Toos Stevens, Wilma Kimmel.

Contact gegevens gezocht:
An Leemans, An Rops, An Stevens, 
An van Kaam, An van Riel, Anneke 
Graumans, Bep Jansen, Bep Langen, 
Cor Diepstraten, Corry Nelemans, Els 
Roovers, Fieke van den Borg, Gerda 
Diepstraten,  Jeanne Bastiaansen, 
Lia van Ginneken, Loes Braspenning, 
Marian Jansen, Marian van Oerle, 

Ria Bakx, Sophia Jansen, Toos 
Thielen.

Overleden: 
Anneke Jansen, Jeanne Jansen, 
Jeanne Beenackers, Maria Haver-
mans, Toos Aarts.

Ben je een van de klasgenoten die 
gezocht wordt, ken je iemand die 
tot de klas behoorde? Stuur dan een 
mail naar Fammartens@casema.nl 
of Wilmakimmel@gmail.com

Mogelijke locatie voor de reünie 
is Dorpshuis t Klooster. Dat was 
voorheen het klooster waar de 
nonnen woonden en waar ook de 
kleuterschool gevestigd was.

Als Dorpskrant ‘Ons Bavel’ komen 
we in een van onze latere edities 
graag terug met een kort verslag 
van de reunie. We zijn erg benieuwd 
naar de verhalen en wensen Nel, 
Ria en Wilma succes met de verdere 
organisatie van hun Reunie van de 
Brigida-basisschool.

Foto links:
De personen op de foto zijn van 
links naar rechts: juf van Laarhoven 
van de tweede klas, juf Verkaar van 
de derde klas, zuster Hilaria van de 
eerste klas, zuster Vincenta van de 
zesde klas en als laatste juf Joke van 
de vierde en vijfde klas.

Foto rechts:
Boven een foto van de kleuterklas 
die toen, onder aansturing van 
de nonnen, gevestigd was in het 
Klooster aan de Kloosterstraat. Op 
de achtergrond een deel van het 
wandkleed met de tekst “Laat de 
kindertjes tot mij komen” Wat nog 
steeds in de (nu) vergaderruimte 
hangt.

DOOR jac van gils

reunie brigida meisjesschool

In de Gebiedsvisie 2040 is op-
genomen dat binnen de projecten 
Bavel West en Bavel Zuid ruimte 
is gereserveerd voor Collectief 
Particulier Opdrachtgeverschap 
(CPO). Deze benadering biedt 
niet alleen de mogelijkheid om 
betaalbare en op maat gemaakte 
woningen te realiseren, maar 
versterkt ook de collectiviteit in het 
dorp.

Wat is CPO?
CPO staat voor Collectief Particulier 
Opdrachtgeverschap. Dit houdt 
in dat een groep burgers, ge-
organiseerd als vereniging 
of stichting, samen een stuk 
grond (CPO-kavel) koopt en 
verantwoordelijk is voor het ontwerp 
en de bouw van hun woningen. De 
woningen moeten passen binnen de 
kaders van het omgevingsplan. De 
gemeente Breda heeft hiervoor een 
speciaal Routeboekje ontwikkeld 
om CPO-projecten binnen de 
gemeente te begeleiden.

Ervaringen uit Bavel
In de afgelopen jaren zijn er in Bavel 
al diverse CPO-projecten succes-
vol gerealiseerd. Hieronder delen 

twee bewoners, Paul Adriaansen 
van Nieuw-Wolfslaar en Loek 
Schaerlaeckens van de Eikbergse 
Akker, hun ervaringen.

Nieuw-Wolfslaar
Paul vertelt over de totstandkoming 
van het door hun gerealiseerde 
CPO-project. In de gemeente 
Breda was er oorspronkelijk sprake 
van plannen om zorgwoningen 
tegen de geluidswal van de A27 
te bouwen. Deze plannen gingen 
niet door en het terrein lag meer 
dan tien jaar braak. De gemeente 
besloot vervolgens om op deze 
locatie grondgebonden woningen 
voor starters te realiseren via 
CPO. Het doel was om woningen 
toegankelijk te maken voor 
starters door de voordelen van 
collectiviteit, zoals het verdelen 
van taken, bundelen van kennis 
en mogelijk verlagen van kosten. 
 
De groep die samen de woningen 
heeft ontwikkeld, werd gevormd door 
een gezamenlijke inspanning van de 
gemeente en de bouwbegeleider. 
Ze organiseerden een presentatie 
in het dorp waar geïnteresseerden 
zich konden aanmelden. Hierna 

werd een vereniging opgericht 
met een bestuur bestaande uit 
een voorzitter, penningmeester 
en secretaris. De oorspronkelijke 
groep bestond uit ongeveer 
8 tot 10 leden. Andere leden, 
waaronder Paul zelf, werden vooral 
via bestaande leden benaderd. 
 
Binnen de groep werden taken en 
verantwoordelijkheden verdeeld 
door het bestuur, dat verantwoordelijk 
was voor de huishoudelijke taken 
zoals financiën, vergunningen en 
contacten met de gemeente. 
Daarnaast waren er commissies 
die verschillende onderwerpen 

uitwerkten. Maandelijks vond 
er een overleg plaats met alle 
leden. De meeste leden waren 
zeer betrokken en bereid om de 
handen uit de mouwen te steken. 
 
Vanaf de oprichting van de 
vereniging tot de daadwerkelijke 
bouw van de woningen doorliepen 
ze een planfase met veel 
onzekerheden en beslissingen. Deze 
fase omvatte het bepalen van het 
aantal woningen, hun formaat en 
de inrichting van de openbare 
ruimte. Het bestemmingsplan moest 

DOOR Bram franken

collectief bouwen en wonen in bavel

is Nepeta ingezaaid. In de grotere 
plantstroken wordt dit najaar 
Struikklimop geplant. Zo werd er niet 
alleen groen verwijderd door het 
kappen van een aantal bomen, 
maar toch ook nog wat groen 
toegevoegd. In de hoeken van de 
plantvakken zijn houten paaltjes 
geplaatst om de beplanting de kans 
te geven om te groeien.

Er zijn verschillende maatregelen 
genomen om de verkeersveiligheid 
te verbeteren. Zo is bij de kruising 
met de Mariastraat een visueel 
plateau aangebracht. Dit is een 
plateau zonder hoogteverschil. 
Door de witte markering wordt de 
zijstraat meer benadrukt. 
Tussen de Deken Dr. Dirckxweg en 
het Brigidahof zijn paaltjes op het 
trottoir geplaatst om te voorkomen 
dat auto’s over de stoep rijden.
Van de Deken Dr. Dirckxweg tot 
aan de Beemd moet met twee 
wielen op de stoep worden 
geparkeerd. Er is een stippellijn 
op de stoep aangebracht om 
duidelijk te maken waar en tot welk 
punt geparkeerd mag worden. 
Zo blijft de ruimte hierachter vrij 
voor voetgangers. Bewoners uit de 
Brigidastraat hebben nog een extra 
bericht ontvangen om aandacht te 
vragen voor de naleving hiervan. 
Onlangs is het niveauverschil bij de 
oversteek van de Kalverwei onder 
de aandacht gebracht vanwege 
toegankelijkheidsproblemen. Bij 
de toegang naar de Boerenbond 
worden de tegels nog vervangen 
voor kleinere en dikkere tegels. 

Tot slot wordt ter hoogte van de 
Eikbergse Akker nog een stuk van 
de rijbaan opnieuw gestraat. Dit 
gebeurt later dit jaar.  

Spanningsveld
Het spanningsveld tussen het behoud 
van bomen en de toegankelijkheid 
van voetpaden is een ingewikkeld 
vraagstuk. Bomen zijn belangrijk 
voor het klimaat en de uitstraling 
van de straat. Tegelijk willen we ook 
begaanbare voetpaden voor alle 
bewoners, inclusief mensen met 
rolstoelen, kinderwagens en rollators.

De gekozen aanpak is een 
middenweg tussen twee belangrijke 
dingen: zoveel mogelijk bomen 
behouden en toch een begaanbaar 
trottoir maken. Dit betekent dat er 
enkele concessies gedaan moesten 
worden, zoals het meerdere keren 
oversteken van de straat en soms 
een smalle doorgang op het trottoir.

De gemeente begrijpt dat er 
gemengde gevoelens en zorgen 
zijn over de nieuwe inrichting van 
de Brigidastraat. Echter hoopt men 
dat de toelichting op de gemaakte 
keuzes en de inspanning om een 
balans te vinden tussen groenbehoud 
en toegankelijkheid, bijdragen aan 
begrip en tevredenheid onder de 
bewoners. De Dorpsraad staat open 
voor feedback en zal waar mogelijk 
blijven streven naar verbeteringen 
in toekomstige onderhouds- en 
herinrichtingsprojecten.

Vervolg ‘NIEUWE INRICHTING BRIGIDASTRAAT’

LEES VERDER OP DE VOLGENDE PAGINA

EHBO-cursus
Een ongeluk zit in een klein 
hoekje. Struikelen over 
een stuk speelgoed, trede 
gemist, tegen een gesloten 
deur lopen, bevangen door 
de hitte.

Al sinds 9 juni 1943 is EHBO-
Bavel actief in hulpverlening.
Ze maken u en/of 
uw kinderen via een 
toegankelijke cursus graag 
wegwijs. Daarnaast staan 
ze ons ook bij in de Bavelse  
evenementen.

www.ehbo-bavel.nl 

+
www.bredasebomen.weebly.com
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Een traditie van De Brabantse Aan-
spanning. Een rit op zondag begin 
september met aangespannen 
historische paardenrijtuigen met 
de menner, zijn chaperonne en 
eventueel de groom in historische 
kleding.

Deze traditie is ontstaan in 1971 toen 
de Brabantse Aanspanning is op-
gericht in Manege De Roosberg bij 
ons in Bavel. De activiteiten bestaan 
uit maandritten die in principe op 
de eerste zondag van de maand 
plaatsvinden. Een speciale rit is de 
Prinsenrit. Dit in navolging van de 
Prinsen van Oranje, die vanuit het 
kasteel van Oranje reden in de bos-
rijke omgeving van Breda.

Zondag 8 september 
Het aanspannen en de start vinden 
plaats bij VISIO aan de Galderse-

weg. Vervolgens rijden ze door 
naar Ulvenhout via het Sulkerpad 
waarna vervolgens via de Royaal-
dreef Bavel binnengetrokken wordt 
over de Woestenbergseweg. Van 
daaruit volgt via de Roosbergseweg 
een korte ronde door Bavel, waar 
de paarden en het gevolg van 
een lunch gaan genieten bij de 
historische Korenmolen De Hoop. 
Ze verblijven daar van 13:30 uur 
tot 14:30 uur. Voldoende tijd om 
te genieten van de paarden, het 
bezichtigen van de prachtige 
rijtuigen en in gesprek te gaan met 
de menner en zijn gevolg.

Vanaf 14:30 uur vertrekt de stoet 
voor een extra rondje Bavel over 
de Oude Bredaseweg - Kerkstraat 
- Kloosterstraat - Lange Bunder om 
vervolgens weer het mooie Bavel te 
verlaten.

DOOR jac van gils

de prinsenrit komt door bavel

Evenementenkalender
“in bavel is altijd wat te doen”

wat vond je er van?
Wil je ons helpen om ‘Ons Bavel’ 

nog beter te maken? 

Scan dan met de camera van je 
telefoon onderstaande QR code en 
voorzie ons anoniem van feedback.

Dat verwachten inwoners van 
zowel de Landelijke, Provinciale 
als Gemeentelijke politiek. Vooruit-
denken, anticiperen op komende 
ontwikkelingen en daar de 
maatschappij op vormgeven.

Het wordt node gemist bij het 
dossier: openbaar busvervoer van 
en naar Bavel.

Afgeschaald in de coronaperiode
Niet alleen op zondag, maar ook 
op zaterdag rijdt er geen bus meer 
naar Bavel. Na de coronaperiode 
is deze niet opnieuw op niveau 
gebracht. In de concessie 2025-
2035, vanuit Provincie ingestoken, 
is er geen ruimte voor verbetering 
van deze vervoersvorm voor 
ons dorp. Wel een nog verdere 

verslechtering. Op de weekdagen 
rijden alleen in de spits nog bussen 
naar het dorp. Er wordt op geen 
enkele manier rekening gehouden 
met de bijzondere opgaven waar 
de gemeenschap van Bavel voor 
staat. Zoals de totstandkoming van 
een giga bedrijventerrein, duizend 
extra woningen met toename van 
inwoners en mobiliteit. Verder, 
een bus die nu door de versmalde 
Brigidastraat rijdt. Een straat niet 
geschikt voor dit soort zwaar verkeer. 

Signalen dat de bewoners van 
Nieuw-Wolfslaar verstoken zijn van 
het openbaar vervoer. Achter in 
de wijk bevinden zich voornamelijk 
woningen voor senioren en 
minder validen. Mensen die zijn 
aangewezen op deze vervoersvorm. 

De dichtstbijzijnde halte ligt aan de 
Lange Bunder of is helemaal aan de 
andere kant van de wijk. Het is een 
uitdaging om er te komen over een 
straat zonder een voetpad.

Oplossingen?
Deze zijn er zeker en wil men vanuit 
het dorp graag delen. Daar ben ik 
van overtuigd. De top-down aan-
sturing van de concessie, waarbij de 
Provincie als alleenheerser optreedt 
en geen enkele  participatie van de 
bevolking duldt, helpt er niet aan 
mee om tot vernieuwing van het 
openbaar vervoer te komen.

Zoekt de Provincie of Gemeente 
contact? Naam en adres van de 
inzender zijn bij de redactie bekend.

DOOR anoniem
regeren is vooruitzien
ingezonden stuk

Vervolg ‘COLLECTIEF BOUWEN EN WONEN IN BAVEL’

worden aangepast en er werd een 
bouwvergunning aangevraagd. 
Samen met de gekozen architect 
begon het ontwerpproces. 
Uiteindelijk werd de aanbesteding 
gestart, een spannend proces, 
omdat pas na gunning duidelijk 
zou worden hoe duur de woningen 
daadwerkelijk zouden worden. De 
laatste stappen waren het regelen 
van de financiering en de overdracht 
van de grond. Het gehele proces, 
van oprichting tot oplevering, 
duurde ongeveer 4 tot 5 jaar. 
 
De samenwerking met architecten, 
aannemers en andere professionals 
werd als zeer waardevol ervaren. 
Onderling vertrouwen en een goede 

samenwerking waren cruciaal 
voor het succes van het project. 
De financiering werd individueel 
geregeld per kavel. Pas na 2 à 3 
jaar, bij het tekenen van de koop-/
aannemingsovereenkomst, konden 
leden een financiering afsluiten. De 
eerste jaren betaalden de leden 
contributie uit eigen zak om kosten, 
zoals die voor de bouwbegeleiding 
en architect te dekken. 
 
Er zijn mogelijk financiële voordelen 
verbonden aan CPO in vergelijking 
met traditionele woningbouw, 
omdat er geen projectontwikkelaar 
met winstoogmerk tussen zit. Maar 
de uiteindelijke kosten zijn sterk 
afhankelijk van de aannemers die 

inschrijven op de aanbesteding. 
Eén van de grootste uitdagingen 
tijdens het CPO-proces was om het 
eens te blijven met alle deelnemers. 
Persoonlijke voorkeuren moesten 
soms wijken voor het collectief. 
Daarnaast was er weerstand vanuit 
de buurt, wat leidde tot bezwaren 
tot aan de Raad van State. 
 
Het eindresultaat van de 22 
gerealiseerde woningen is 
bevredigend. De woningen zijn 
kwalitatief goed, onderhouds-arm, 
gasloos en voorzien van lucht-/
warmtepompen. Dankzij zonne-
panelen kunnen de woningen 
energieneutraal worden gemaakt. 
Pauls advies voor anderen die 
CPO overwegen, is om de tijd 
te nemen voor de selectie van 
bouwbegeleider, architect en 
aannemer. Vertrouwen en samen-
werking zijn essentieel. Wees 
geduldig, het proces duurt langer 
dan bij traditionele woningbouw 
en vraagt om een tijdsinvestering. 
Daarbij is het ook goed om rekening 
te houden met de samenstelling van 
de groep; verschillende doelgroepen 
hebben verschillende wensen. 
 
Eikbergse Akker
Loek vertelt dat er bij hun project 
aan de Eikbergse Akker, wat vaak 
genoemd wordt als een recent 
voorbeeld van CPO, hier niet echt 

sprake van was. Zij kochten hun 
woning van een ontwikkelaar, 
waarbij al veel vastlag. De woningen 
waren echter betaalbaarder dan 
vergelijkbare woningen op de 
markt, wat het voor veel Bavelse 
jongeren mogelijk maakte om 
in het dorp te blijven wonen. 
 
De les die uit hun project kan worden 
getrokken, is dat CPO vaak als dé 
manier wordt gezien om betaalbare 
woningen te realiseren, maar dat de 
betaalbaarheid op de lange termijn 
ook moet worden gewaarborgd. In 
hun project is dit gedaan door een 
zelfbewoningsplicht van vijf jaar met 
een anti-speculatiebeding. Na vijf 
jaar kunnen de woningen echter 
weer vrij worden verkocht, wat de 
betaalbaarheid op lange termijn 
niet garandeert. Samenwerkingen 
met woningcorporaties en 
regelingen zoals ‘slimmer 
kopen’ zouden kunnen helpen. 
 
Loek is zeer tevreden met het 
eindresultaat. Ze wonen in een mooie, 
groene buurt met speelplekken 
voor de kinderen en hebben een 
hechte gemeenschap gecreëerd. 
 
Neem gerust contact op met de 
Dorpsraad voor meer informatie over 
de mogelijkheden met betrekking 
tot collectief bouwen en wonen in 
Bavel.
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DUBBEL PLUS TOERNOOI
www.tvbavel.nl

MUZIEK ONDER DE MOLEN
www.muziekonderdemolen.nl
 
MUZIEK ONDER DE MOLEN 
www.muziekonderdemolen.nl

KPJ FEESTWEEKEND 
www.facebook.com/KpjBavel 

PRINSENRIT (UITGELICHT HIERNAAST)

SPREEKUUR WIJKBOA BO
weekmarkt 08:00-11:00 uur

DREAMVILLAGE
www.dreamvillage.nl

OUTDOOR JUMPING MANEGE DE ROOSBERG 
www.facebook.com/Roosberg.De/events/ 

OPEN MONUMENTEN DAG BAVEL
www.omdbreda.nl

OPTOCHTDEELNEMERSVERGADERING
www.debaviaonen.nl

COMPETITIE MANEGE DE ROOSBERG
www.facebook.com/Roosberg.De/events/
 
START VAN DE BAVELSE KERMIS
www.kermisinbavel.nl
 
DE VIJF VAN BAVEL
www.de5vanbavel.nl

BAVEL FIETST OM 
www.bavelfietst.nl

KERMISCONCERT 
www.stcaeciliabavel.nl
 
KERMISDARTEN

KERMISPOKER

KERMISMIDDAG VOOR SENIOREN

CONCERT GEMENGD KOOR AmbiCiuS

VOORVERKOOP BONTE AVONDEN
www.debaviaonen.nl

DORPSQUIZ
www.facebook.com/dorpsquizbavel
 
START BAVEL 80 JAAR BEVRIJD

CLUBKAMPIOENSCHAPPEN TV BAVEL
www.tvbavel.nl
 
ALLERZIELEN
lichtjesavond op kerkhof www.kerkhofbavel.nl
 
HALLOWEEN IN BAVEL
www.halloweeninbavel.nl

HUBKESDAG

OPENING CARNAVALSSEIZOEN ‘T KARREWIEL
www.debaviaonen.nl

INTOCHT SINTERKLAAS
www.oranjecomitebavelactief.nl

START BONTE AVONDEN 
www.debaviaonen.nl 

SINTERKLAASBIJEENKOMST KBO

SINTERKLAAS

CARNAVALSLIEDJESFESTIVAL ‘T KARREWIEL
www.debaviaonen.nl

EDITIE NR.02 van “ONS BAVEL”

Verder:

- Elke donderdagochtend van 08:00-12:00 uur: Markt op het dorpsplein. Bloemen, Fruit, 
Groenten, Kaas en Vis 

- Wekelijks Biljarten, Handwerken, Koersbal, Rikken en Zingen bij de KBO 
www.kbobavel.nl

- Elke 1e en 3e zaterdagochtend van de maand van 10:00-12:00 uur Villa Café bij Villa 
Groot Brabant aan de Lange Bunder 5 in Bavel www.villagrootbrabant.nl

- Elke laatste zondag van de maand van 11:00 - 14:00 uur een workshop in Villa Groot 
Brabant www.villagrootbrabant.nl

De actuele informatie en de volledige jaarkalender van Bavelse activiteiten te zien 
op de website van de Dorpsraad. Jouw evenement er ook op? Stuur een mail naar 
onsbavel@dorpsraadbavel.nl

De Dorpsraad is een breed samen-
gesteld team van momenteel elf 
bestuursleden. Vorige maand is 
Wendy Grauwmans na zeven jaar 
trouwe dienst teruggetreden uit de 
Dorpsraad. 

Naast het penningmeesterschap 
en de vele organisatorische 
taken, heeft Wendy zich veelal 
gericht op concrete projecten 
die dichtbij Bavel staan en die 
leven in het dorp. Voorbeelden 
uit de laatste jaren waren zaken 
als de buitensportlocatie, de 
zitbankjes langs wandelroutes, de 
jaarlijkse AED-cursus, de verkoop 

van de Bavelse Dorpsvlag en de 
inspanningen voor de herinrichting 
van het Jack van Gilsplein. Allemaal 
heel herkenbare zaken, waarmee 
de Dorpsraad de verbindende rol 
in dorp heeft kunnen pakken. Voor 
al haar bewezen diensten voor de 
Bavelse gemeenschap heeft de 
Dorpsraad haar de Bronzen Bavelse 
koe mogen uitreiken. 

Wendy gaat later dit jaar ons mooie 
dorp verruilen voor een prachtige 
nieuwe stek in het warmere Spanje. 
We wensen haar veel geluk en we 
hopen dat er een welbekende 
vlag met Bavelse koe straks mag 

wapperen in de mast boven haar 
Spaanse finca. 

Nieuw lid
Op korte termijn is er een opvolger 
voor Wendy gevonden. Volgende 
maand treedt Joeri Boeren toe tot de 
Dorpsraad en vervult dan de rol van 
penningmeester. Joeri is opgegroeid 
in Bavel aan Klein Wolfslaar op de 
aardbeienkwekerij van zijn ouders Ad 
en Irma. Hij is werkzaam als agrarisch 
bedrijfsadviseur bij Van Oers en 
daarnaast ook lid van verschillende 
verenigingen. Joeri is enthousiast om 
een bijdrage te gaan leveren aan 
de toekomstplannen voor Bavel. 

DOOR Arnoud klep

nieuwe samenstelling dorpsraad



Gebiedsvisie Bavel 2040
www.aandeslagmetbavel.nl

Elke woensdagochtend, van 09:00-12:00 uur, is er gelegenheid om in gesprek te gaan met 
medewerkers van de Gemeente over de projecten die in Bavel spelen naar aanleiding van de 
Gebiedsvisie Bavel 2040.

U bent dan van harte welkom in De Tussendùr aan de Pastoor Doensstraat. Entree via de zij ingang 
aan de Lange Vore.

inloop spreekuur


